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اقتصادی

مسعود کرباسیان وزیر پیشنهادی امور اقتصادی و دارایی نخستین 
فرد از تیم اقتصادی کابینه دوازدهم بود که روز چهارشنبه در بوته نقد 

و نظر نمایندگان قرار گرفت. 
به گزارش ایرنا ،جلسه بررسی صلاحیت وزیران پیشنهادی دولت 
دوازدهم صبح دیروز در مجلس شورای اسلامی ادامه یافت و 2 نماینده 
در موافقت و 3 نماینده در مخالفت با برنامه های وزیر پیشنهادی امور 

اقتصادی و دارایی از تریبون خانه ملت سخن گفتند.

**نماینده مشکین شهر: 
برنامه وزیر پیشنهادی اقتصاد، تئوری پردازی است

نماینده مردم مشکین شهر در مجلس شورای اسلامی در مخالفت با 
کرباسیان برنامه وی را بدون شاخص های کمی و تکرار تئوری های 
اقتصادی دانست و گفت: باید مشخص شود که بعد از چهار سال 

شاخص های کلان اقتصادی در چه وضعیتی قرار می گیرد.
»ولی ملکی« اظهار داشت: من هرچه گشتم در برنامه های ارائه 
شده آقای کرباسیان چیزی جز نظریه پردازی ندیدم، در حالی که 
باید اعداد و ارقام و اهداف کمی ارایه می شد تا مشخص شود امروز 
در چه وضعیتی قرار گرفته ایم و باید بعد از 4 سال به کجا برسیم.
این نماینده مجلس با تاکید بر اینکه باید وزیران سالیانه به مجلس 
گزارش عملکرد ارایه کنند، خطاب به کرباسیان گفت: شما چهار سال 
مسئولیت گمرک را بر عهده داشتید، حداقل باید کارنامه ای از گمرک 

را به ما ارایه می کردید.
ملکی با تاکید بر اینکه نمایندگان باید بر اساس گزارش ها و عملکرد 
شما تصمیم بگیرند، با طرح این سوال که آیا قاچاق کالا به طور کامل 
در گمرک از بین رفته است، اظهار داشت: گمرک تا چه میزان در 
مقابله با قاچاق موفق بوده است؟ چندی پیش تلویزیون گزارشی راجع 
به قاچاق پخش کرد که نشان می داد قاچاق از مبادی رسمی انجام 

می شود.
وی افزود: باید مشخص شود که چرا گمرک نتوانسته است در این 

چهارسال جلوی قاچاق را بگیرد.
نماینده مردم مشکین شهر در مجلس با یادآوری اظهارات رییس 
مجلس شورای اسلامی درباره جایگاه نامناسب ایران در 18شاخص 
اقتصاد کلان در منطقه و جهان اظهار داشت: در زمینه رشد ناخالص 
داخلی از 24 کشور منطقه رتبه 10 را داریم و در بین 191 کشور 
جهان رتبه 18 را داریم که باید وزیر پیشنهادی اعلام می کرد که برای 

بهبود آن چه برنامه ای دارد.
ملکی گفت: در شاخص آزادی اقتصادی، ایران که باید در سال 1404 
قدرت اول منطقه باشد، در بین 22 کشور منطقه رتبه 22 را دارد و 
آخر از همه هستیم و در بین 181 کشور جهان نیز رتبه 174 را داریم.
وی با تاکید بر اینکه با شرایط کنونی هرگز نمی توان به اهداف دست 
یافت، گفت: متاسفانه نه تنها روند تغییر نکرده بلکه در چهار سال 
گذشته بدتر شده و از رتبه 173 به رتبه 174 تنزل کرده ایم و حال 
باید وزیر پیشنهادی بگوید که چه برنامه ای برای بهبود آن دارد.وی 
در ادامه به کاهش نرخ تورم در دولت یازدهم اشاره کرد و گفت: امروز 
در منطقه رتبه نوزدهم را داریم و از بین 189 کشور جهان در رتبه 
158 قرار گرفته ایم که البته در چهارسال گذشته در این شاخص 30 

رتبه ارتقا داشته ایم.
این نماینده مجلس تاکید کرد: وزیر پیشنهادی اقتصاد باید به 
نمایندگان بگوید که برای آینده کاهش نرخ تورم چه برنامه ای دارد تا 
مردم بدانند که قرار است در چهار سال آینده وضعیت درآمدهای آنها 

چه وضعیتی پیدا کند.
ملکی در ادامه بر جذب سرمایه گذار خارجی برای بهبود تولید و 
اشتغال در کشور اشاره کرد و گفت: ایران در شاخص سهم سرمایه 
گذاری خارجی نسبت به تولید ناخالص داخلی از بین 24 کشور رتبه 

22 را دارد که خیلی بد است.
وی افزود: در زمینه حمایت از سرمایه گذاری خارجی رتبه 19 را از 

20 داریم و در بین 117 کشور در رتبه آخر قرار داریم.
ملکی به رقابت پذیری اقتصادی اشاره کرد و گفت: در این شاخص 
رتبه 13 را در بین 20 کشور منطقه داریم و از 138 کشور رتبه 76 را 

داریم که البته چند پله صعود کرده ایم و بهتر شده ایم.
نماینده مردم مشکین شهر با انتقاد از اینکه روابط بین بانک مرکزی 
و وزارت اقتصاد تعریف نشده است، گفت: تا زمانی که روش جذب 
سرمایه گذاری مردم در تولید و اشتغال به طور مشخص تعریف نشود، 
شعاری بیش نیست که با این شعارها بیکاری مهار نمی شود و اشتغالی 
ایجاد نمی شود.وی با یادآوری اینکه مقابله با فساد بانکی جزو برنامه 
های وزیر پیشنهادی اقتصاد است، گفت: فرشتگان و کاسپین و دیگر 
موسسات با مجوز بانک مرکزی تشکیل شدند؛ هر کس که 100 
میلیارد تومان بودجه داشت، یک موسسه اعتباری ایجاد کرد که اینها 
فساد ایجاد می کند.نماینده مردم مشکین شهر در مجلس با تاکید 
بر اینکه وزیر پیشنهادی اقتصاد باید روش مبارزه با این فسادها را 
مشخص می کرد، خطاب به کرباسیان گفت: یکی دیگر از شعارهای 
شما منطقی سازی سود بانکی است که باید می گفتید که برنامه 

مشخصی برای این کار دارید.

** نماینده تهران: 
کرباسیان به برنامه های مصوب نظام پایبند است

نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات و اسلامشهر در مجلس در 
موافقت با وزیر پیشنهادی امور اقتصادی و دارایی گفت: پایبندی 
»مسعود کرباسیان« به اسناد بالادستی و برنامه های مصوب کشور از 
جمله برنامه ششم توسعه و سیاست های ابلاغی رهبر معظم انقلاب 
نظیر اقتصاد مقاومتی و اصل 44 قانون اساسی، در برنامه های وزیر 

پیشنهادی مشهود است.
وی افزود: اقتصاد ایران در سال های اخیر با شرایط ویژه ای مواجه 
بوده است و دولت دوازدهم در شرایطی آغاز به کار می کند که باید 
از ثمرات سیاست های خارجی، تعاملات بین المللی، منافع برجام و 
اصلاحات اقتصادی که در دولت یازدهم آغاز شده و نتایج آن در ثبات 
اقتصادی، تورم تک رقمی و افزایش سهم درآمدهای مالیاتی در بودجه 

مشهود است، بهره برداری کند.
به گفته این نماینده مجلس، در حالی که رشد اقتصادی در سال 
1391 منفی هفت درصد بود، در سال 1395 به مثبت 12 درصد 
رسید و تورم اقتصاد که زمانی نرخ 40 درصدی را تجربه کرد، اکنون 

تک رقمی شده است.
اولادقباد ادامه داد: با وجود همه تلاش های انجام شده، اما نتوانستیم 
در زمینه دستیابی به اهداف بالادستی در جایگاه قابل قبولی قرار 
بگیریم؛ بر این اساس دولت دوازدهم باید اصلاحات ساختاری و نهادی 

را در دستور کار خود قرار دهد.
وی بیان داشت: وزیر امور اقتصادی و دارایی باید علاوه بر دانش از 
شجاعت و صراحت مدیریتی برخوردار باشد تا با انجام اصلاحات بانکی، 

مالیاتی و مخارج دولت، اقتصاد کشور را فرماندهی کند.
نماینده تهران، ری، شمیرانات و اسلامشهر با بیان اینکه صرفا بیان 
تئوری و مشکلات رفع کننده معضلات امروز نیست، تاکید کرد: 
اصلاحات ساختاری از زوایای متعدد به جرات در تصمیم گیری نیاز 

دارد.
وی با اشاره به گزینه پیشنهادی وزارت امور اقتصادی و دارایی، 
یادآوری کرد: کرباسیان دارای مدرک دکترای مدیریت و برنامه ریزی 
و صاحب 16 جلد ترجمه و تالیف کتاب است که نشان از آشنایی وی 
با فضای حاکم بر کسب و کار و معادلات جهانی دارد؛ همچنین سوابق 
تدریس وی نشان می دهد که از دانش به روز در زمینه تئوری های 

اقتصادی برخوردار بوده و با اقتصاد دانان ارتباط کاری گسترده دارد.
اولادقباد اضافه کرد: در بحث اجرایی نیز، وی سابقه 28 سال خدمت 
در سمت معاونت وزارتخانه های صنعت، نفت، بازرگانی و اقتصاد را 
در کارنامه دارد و در چهار سال گذشته معاون علی طیب نیا وزیر 
موفق اقتصادی دولت یازدهم بوده و نقش موثری در فضای اقتصادی 
کشور داشته است.وی تاکید کرد: عضویت کرباسیان در شورای پول و 
اعتبار، شورای عالی بانک ها، ستاد تنظیم بازار داخلی و کمیسیون های 
اقتصادی، حاکی از احاطه ایشان بر حوزه های مختلف اقتصادی کشور 
است.نماینده تهران، ری، شمیرانات و اسلامشهر تصریح کرد: نقطه 
عطف تجربیات کرباسیان، اصلاحاتی است که در چهار سال گذشته در 
گمرک انجام داد که با راه اندازی گمرک نوین و سامانه جامع گمرکی، 
قاچاق کالا را در کشور از 28 میلیارد به 12 میلیارد دلار کاهش داد.
وی اظهار داشت: در دوره کاری وی، تعاملات گمرک با کارآفرینان 
به بالاترین سطح ارتقا یافت و عاوه بر آن، سوابق کاری اش در اتاق 
بازرگانی و ارتباط با صاحبان کسب و کار، حاکی از آگاهی وی از تولید 

و تجارت در کشور است.
اولادقباد بیان داشت: آقای کرباسیان از قدرت تعامل و مدیریت 
همکاری های چندجانبه برخوردار است که شاهد عینی آن تعامل 
گمرک با 20 وزارتخانه و سازمان است.نماینده تهران، ری، شمیرانات 
و اسلامشهر خاطرنشان کرد: مدیریت بدهی های دولت بویژه مطالبات 
پیمانکاران از جمله برنامه های ذکر شده آقای کرباسیان است که می 
تواند به رونق اقتصادی بیانجامد و شرکت های پیمانکاری را مجددا 
احیا کند.وی همچنین، شفافیت اطلاعات و قرار گرفتن اقتصاد در اتاق 
شیشه ای را از جمله برنامه های خوب وزیر پیشنهادی عنوان کرد که 
اگر نباشد، امنیت اقتصادی به وجود نیامده و بخش خصوصی قادر به 

سرمایه گذرای و ادامه فعالیت نیست.
اولاد قباد با اشاره به بورس و بازارهای مالی که در برنامه های کرباسیان 
عنوان شده، گفت: باید سهم نظام تامین مالی در کشور افزایش یابد و به 

تعمیق بازار و استانداردهای بین المللی بورس توجه شود.
وی در پایان ناکارایی سیستم بانکی را از جمله مهمترین چالش های 

کشور برشمرد که باید اصلاح شود.

** نماینده ارومیه:
 برنامه کرباسیان اهداف کمی ندارد

با  اسلامی در مخالفت  ارومیه در مجلس شورای  نماینده مردم 
کرباسیان گفت: برنامه مسعود کرباسیان مطالب خوبی است ولی 
اهداف کمی ندارد و اگر برنامه به صورت نقشه راه چهارساله باشد به 

راحتی می توان کنترل کرد.
»سیدهادی بهادری« افزود: مخالف بنده از باب حمایت از دولت است 
و معتقدم نواقص موجود در اقتصاد کشور که به ساختار برمی گردد 

را با هم حل کنیم.
وی با اشاره به شاخص های اقتصادی کشور گفت: در شاخص 
اقتصادی کشور در بحث کسب و کار رتبه 152 را در چهار سال به 
رتبه 120 رساندیم که این رتبه نیز خیلی قابل قبول نیست در بحث 
آزادی اقتصادی رتبه 155 و مباحث مرتبط با کارآفرینی رتبه 85 و در 
بحث فلاکت اقتصادی هجدهمین اقتصاد دنیا معرفی شدیم.نماینده 
مردم ارومیه با اشاره به اینکه یکی از موضوعات بسیار مهم آسیب 
های حوزه اقتصادی است، گفت: این آسیب ها به طور عمده در چهار 
بخش نفت زدگی، رانت زدگی، دولت زدگی و سیاست زدگی است 
و یکی از انتظارات مجلس ار وزیر اقتصادی کابینه دوازدهم این است 
که مدار اقتصاد را از زیر چرخ های سیاست خارج کند و با تداوم 
سیاست های اقتصادی مستحکم شاهد بهبود شاخص های اقتصادی 

در آینده باشیم.
وی با تاکید بر اینکه برای اقتصادی نیاز به تئوری و مدل داریم، افزود: 
در کشورهای مختلف دنیا و اقتصادهای نوظهور همچون ترکیه، برزیل، 
چین، مالزی و هند شاهد هستیم که عمدتا از تئوری ها و مدل های 
مشخصی پیروی می کنند و اقتصاد ما نیز باید بر مدار این مدل های 
مشخص حرکت کند تا با سیاست زدگی دچار بالا و پایین نشود 
و و طوری نشود که برنامه چشم انداز 20 ساله با آن مواجه شد و 
رشد اقتصادی کشور در مقطعی به منفی 6.8 درصد رسید.بهادری 
اعلام کرد: انتظار داریم کرباسیان و تیم آینده با یک تیم مشاوره قوی 
بسترهای لازم برای ضعف تئوریک حوزه اقتصادی را جبران کند.وی 
درباره موضوع برنامه ارائه شده نیز گفت: موضوع اول که اهمیت زیادی 

دارد و باید به آن توجه ویژه ای شود هماهنگی تیم اقتصادی است.
بهادری ادامه داد: مرکز ثقل تیم اقتصادی وزیر اقتصاد است. با توجه 
به اینکه وزیر اقتصاد مورد سوال و استیضاح قرار می گیرد انتظار داریم 
که وزیر گرانیگاه سازمان برنامه بودجه و بانک مرکزی ایجاد کند و با 
همکاری این دو اقتصاد را به وضعیت مطلوب هدایت کند.نماینده مردم 
ارومیه در مجلس شورای اسلامی گفت: هماهنگی سایر وزارتخانه های 
نفت، کار، نیرو، جهاد و راه را از وزیر آینده اقتصاد انتظار داریم چرا که 
در گذشته این ناهماهنگی ها یکی از دلایل عدم توفیقات اقتصادی 

کشور بوده است.
وی درباره قاچاق نیز گفت: بحث قاچاق و نبود شفافیت موضوعی 
است که نمایندگان انتظار دارند دولت در کابینه بعدی به آن بیشتر 
توجه کند. اهداف کمی این موضوع برای ما مبهم است. در برنامه 
از لحاظ رقم و عدد مشخص نشده که چه میزان قرار است قاچاق 

کاهش یابد.
بهادری در ادامه سخنان خود به حقوق های نجومی اشاره کرد 
و گفت: بحث حقوق های نجومی تا حدودی حل و فصل شد و 
نمایندگان درخواست دارند درباره همکاری مدیران دولتی در هیات 

های مدیره شرکت ها محدودیت ایجاد شود.
این نماینده مخالف درباره دیگر انتظارات مجلس نیز اظهارداشت: 
انتظار داریم به بحث پنجره واحد سرمایه گذاری، تسهیل صادرات، 
شفافیت گمرک و مسائلی که در گمرک باقی مانده و اظهاراتی که 

مطرح می شود، حل و فصل شود.
بهادری تاکید کرد: موضوع مهم دیگر بحث اقتصادی در صحنه بین 
الملل است. فضایی که پس از برجام به وجود آمده ظرفیت خوبی برای 
وزیر اقتصاد است تا به عنوان وزیر بین المللی مطرح شود و ارتباط 

تنگاتنگ وزیر امور اقتصاد و دارایی و وزیر امور خارجه و دیپلماسی 
اقتصادی در کابینه آینده مورد انتظار مجلس است.

بهادی با اشاره به رکود و تورم گفت: سالهاست که کشور با تورم بالا و 
رکود کم مواجه بوده است و سیاست های اقتصادی به سمتی حرکت 
کرد که رکود افزایش و تورم کاهش یافت این سیاست ها باید با یک 

مدل صحیح و سنجیده اقتصادی ادامه یابد.
وی افزود: برای مردم و بازار بالا رفتن این سیاست ها جای سوال 
است و به نظر می رسد که به طور مستمر باید سیاست کاهش نرخ 
سود بانکی پیگیری شود چرا که با سود بانکی دو رقمی تولید واقعی 

در کشور شکل نمی گیرد.
این نماینده مخالف درباره موسسات مالی غیر مجاز نیز گفت: باید 
با کمک و همکاری بانک مرکزی توجه شود تا برنامه های موسسات 

مالی غیرمجاز تمام شود.
وی افزود: هدایت سرمایه های بانک ها به سمت کارهای تولیدی مولد 
سوق یابد و بانک های مشترک با همسایگان تشکیل و شعب بانک 

های خارجی در کشور ایجاد شود.
بهادری موضوع حائز اهمیت دیگر را عدالت اقتصادی عنوان کرد 
و گفت: در استان های مختلف کشور شاهد نابرابری های اقتصادی 

هستیم و درآمد سرانه استان ها خیلی با هم متفاوت است.
وی در بحث اقتصاد مقاومتی نیز گفت: باید پروتکل ها و شیوه نامه 

های این موضوع تدوین و از برخوردهای سلیقه شخصی احتراز شود.
بهادری تاکید کرد: بخش خصوصی انتظار دارد نرخ ارز یکسان سازی 
شود.این نماینده مخالف اظهارداشت: مشکلات مالیاتی زیادی در 
واحدها وجود دارد و واحدهای تولیدی گلایه های زیادی از مالیات 

دارند.
وی تصریح کرد: کرباسیان به عنوان یکی از مدیر باسابقه و پرتلاش 
برای اینکه بعد از کسب رای اعماد مجلس بتواند موفقیت خوبی در 
کابینه داشته باشد نیاز است این ضعف ها را برطرف کند و با یک 
تیم هماهنگ شاهد بهبود شاخص های اقتصادی در چهار سال آینده 

باشیم.

**نماینده پیرانشهر: وضعیت موسسات غیرمجاز زودتر 
تعیین تکلیف شود

»رسول خضری« نماینده مردم پیرانشهر و سردشت در مجلس 
شورای اسلامی به عنوان مخالف وزیر پیشنهادی امور اقتصادی و 
دارایی گفت: بحث حوزه اقتصادی مورد تاکید رهبر معظم انقلاب بوده 
و شاهد آن نیز نامگذاری سال های 95 و 96 و تکرار بحث اقتصاد 

مقاومتی است.
وی افزود: کرباسیان را از سال های دور می شناسم و ارادت ویژه 

ای داریم و ابهاماتی وجود دارد که به عنوان نماینده مردم باید بگویم.
خضری تاکید کرد: بحث نخست معیشت مردم است، رکود کاری 
کرده که مردم دلشان برای تورم تنگ شده و این وضعیت قابل قبول 
نیست و باید به فکر رفع رکود مشاغل، اصناف و کسب و کار منطقه 

باشیم.
نماینده مردم پیرانشهر ادامه داد: موضوع مهم دیگر موسسات مالی 
غیر مجاز است که این روزها زبانزد عام و خاص است؛ در سال 90 و 
91 قبل از تشکیل دولت یازدهم شاهد اختلاس های سه هزار میلیارد 
دلاری در غرب و شمال غرب کشور بودیم که همچنان بلاتکلیف است 
و انتظار داریم کرباسیان به صورت شفاف بیان کنند که چه قدر می 

توانند پیگیر این موضوع ها باشند.
وی با بیان اینکه نهادهای نظارت پولی کشور ضعیف عمل کرده اند، 
گفت: دکتر سیف در اینجا حضور دارند و می گویم که مردم گله 
مندند. موسسات آرمان، کاسپین، ثامن الحجج و غیره با تابلوی بانک 
مرکزی و با اعتمادی که مردم به بانک مرکزی دارند سپرده های خود 
را به آنجا واگذار می کنند و متاسفانه سرشان بی کلاه می ماند و باید 

تعیین تکلیف شود.
این نماینده مخالف تاکید کرد: اقتصاد و امنیت به هم گره خورده 
است و وزیر پیشنهادی باید حلقه اتصالی این دو حوزه را بگویند و با 
توجه به اینکه وی یک فرد عملگراست انتظار زیادی داریم و کارهایی 
که در چندین دهه انجام نشده انتظار داریم در برنامه های خود به 

صورت شفاف بیان کند چرا که وی توانمندی های زیادی دارد.
وی به بحث اوضاع مرزی نیز اشاره کرد و گفت: توجه به مرز به 
عنوان یک ظرفیت بی بدیل بسیار مهم است. ما در بحث کولبران 
مشکل داریم و معیشت کولبران باید مورد توجه قرار گیرد.خضری 
اظهارداشت: کرباسیان در بحث گمرکات اقدامات خوبی همچون 

ایکس ری ها و مبارزه با فساد انجام داده است.
وی اظهارداشت: وی باید بگوید که چه قدر قول می دهد که در 
 ـصنعتی به مرزنشیان کمک کند تا  موضوع ایجاد مناطق آزاد تجاری 

شغل کولبری نداشته و شغل مناسب داشته باشند.

** نماینده دشتی:
 کرباسیان اقتصاد را به سیاست آلوده نمی کند

نماینده دشتی و تنگستان در مجلس شورای اسلامی در موافقت با 
وزیر پیشنهادی امور اقتصادی و دارایی دولت دوازدهم گفت: کرباسیان 
اقتصاد را آلوده به خط و خطوط سیاسی نکرده و نمی کند و این برای 

اقتصاد کشور یک نعمت و ضرورت است.
»سیدکمال الدین شهریاری« اظهار داشت: نگاهی به کارنامه 30ساله 
کرباسیان در دستگاه های مختلف نشان می دهد که وی با دولت های 

مختلف در این سال ها کار کرده است.
وی افزود: این سابقه کاری که هیچ یک از نمایندگان مخالف نیز 
مخالفتی با آن نداشته اند، نشان می دهد که وی اقتصاد را به خط و 

خطوط سیاسی آلوده نکرده و نمی کند.
نفت،  های  وزارتخانه  معاونت  در  کرباسیان  به حضور  شهریاری 
بازرگانی، صنایع سنگین و اقتصاد اشاره کرد و گفت: حضور وی در 
سمت های مختلف سبب شده است تا کرباسیان یک فرد جامع 
الاطراف باشد و همه ابعاد اقتصاد اعم از اقتصاد خرد و کلان، اقتصاد 

داخلی و خارجی و همه جنبه های آن تجربه کرده باشد.
وی ادامه داد: آنچه در خصوص کرباسیان عنوان می کنم حاصل 25 

سال شناخت از وی در حوزه های عمل، تجربه و کار است.
شهریاری با اشاره به ارائه گزارش کارشناسی معاونت نظارت مجلس 
در زمینه تطبیق برنامه های پیشنهادی وزیران با اسناد بالادستی و 
وظایف قانونی وارتخانه ها، تصریح کرد: 18 صفحه از این گزارش به 
برنامه ها و استراتژی های کرباسیان در برنامه هایش اختصاص دارد 
که حاکی از کمترین انحراف است.نماینده دشتی و تنگستان با بیان 
اینکه کرباسیان در برنامه های خود چیزی خلق نکرده، یادآوری کرد: 
دستگاه های اجرایی مجری قوانین هستند و این ما نمایندگان مجلس 
هستیم که به دستگاه های اجرایی می گوئیم چه بکنند.شهریاری با 
انتقاد از نمایندگانی که گفتند در برنامه های کرباسیان چیزی ندیدیم، 

تاکید کرد: برنامه های وی همان سند چشم انداز، سیاست های اقتصاد 
مقاومتی، برنامه های پنجم و ششم توسعه و بودجه های مصوب 
سالیانه است و اصلا قرار نیست چیزی خارج از مصوبات در برنامه ها 
موجود باشد.وی با اشاره به سابقه کاری کرباسیان که از سال 60 در 
دولت شهید رجایی قائم مقام سازمان برنامه و بودجه و در دولت مقام 
معظم رهبری معاون وزارت صنایع سنگین بوده، خاطرنشان کرد: وی 
در همه دولت های چپ و راست، اصلاحات، سازندگی، اعتدال و ... 
خدمت کرده که نشاندهنده شخصیتی است که بدون وابستگی به 
هیچ جناح، فرقه و خط سیاسی و بدون هیچ حاشیه و ادعا فقط برای 
مملکت خدمت کرده است.شهریاری ادامه داد: کرباسیان نه تنها در 
دستگاه های دولتی، بلکه در نهادهای عمومی غیردولتی نیز خدمت 
کرده و خدمات ارزنده وی در ستاد هماهنگی اقتصاد خارجی که زمان 
مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی در وزارت امور خارجه شکل گرفته، 
فعالانه در صدور کالاهی داخلی به خارج از کشور فعال بود.وی تصریح 
کرد: گزینه پیشنهادی وزارت امور اقتصادی و دارایی نخستین کسی 

است که دروازه ورود دلارهای غیرنفتی را به کشور باز کرد.

** کرباسیان: 
برنامه هایم عملی است و متعهد به اجرای آن هستم

پس از فرصت یک ساعته موافقان و مخالفان، نوبت به وزیر پیشنهادی 
امور اقتصادی و دارایی رسید تا از برنامه ها و سوابق اجرایی خود 
دفاع کند؛ کرباسیان با تاکید بر اینکه در شرایط کنونی همه خواستار 
پیشرفت ایران و بهبود وضعیت رفاهی مردم هستیم، گفت: در چهار 
سال گذشته دولت یازدهم موفق شد با برخورداری از اعتماد مردم و 
همکاری و پیشتیبانی مجلس و قوه قضاییه و دیگر ارکان نظام، اقتصاد 

را از شرایطی بحرانی خارج و در وضعیت نسبتا با ثباتی قرار دهد. 
کرباسیان افزود: رشد اقتصادی 12.5 درصد، تورم تک رقمی، کنترل 
حجم نقدینگی ، ساماندهی بازار مالی و مسایلی از این دست با اتخاذ 
سیاست های خردمندانه دولت تدبیر و امید به دست آمد که ثبات را 
به اقتصاد کشور بازگرداند که دستاورد مهمی بوده و باید از آن صیانت 

کرد. 
وی با قدردانی از تلاش های وزیر امور اقتصادی و دارایی دولت یازدهم 
در بهبود وضعیت اقتصادی کشور، گفت: دکتر طیب نیا سهم بزرگی 

در این راه داشت. 
وزیر پیشنهادی امور اقتصادی و دارایی افزود: شاغل شدن جوانان 
این جامعه بخصوص تحصیلکردگان و افزایش قدرت تولید ملی مولفه 
های اصلی سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی و شعاری است که 
رهبر معظم انقلاب برای امسال تعیین کردند؛ اعتقاد دارم آن سیاست 
ها و این شعار، واکنشی راهبردی و شایسته به اصلی ترین مشکلات 
اساسی اقتصاد ایران یعنی ضعف بنیه تولیدی رقابت پذیر و بیکاری 

گسترده است. 
کرباسیان تاکید کرد: این مشکلات اساسی و دیرینه در چهار مشخصه 
مهم ساختاری و تاریخی اقتصاد ایران یعنی نفتی بودن، دولتی بودن 

اقتصاد کشور و رانتی و غیرشفاف بودن و سیاست زدگی جای دارد. 
وی افزود: اگر بخوهیم شاهد افزایش تولید داخلی و افزایش اشتغال 
برای جوانان باشیم چاره ای نداریم جز اینکه دست به اصلاحات 
ساختاری برای رفع این مشکلات بزنیم که کاری بزرگ و خطیر است 
که در دولت یازدهم شروع شده و باید با شتاب بیشتر و قاطعانه ادامه 

یابد. 
کرباسیان تاکید کرد: ماموریت اصلی وزارت اقتصاد در چهار سال 
آینده عملیاتی کردن سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی است که در 
برنامه ششم تجلی یافته است، زیرا سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی 
تجلی تجربه دراز مدت ملت ایران در آسیب شناسی اقتصاد کشور 
و راه های رفع آنهاست و برنامه ششم توسعه برنامه ای میان مدت 
در چارچوب آن سیاست هاست که همگی در برنامه اقتصادی دولت 

دوازدهم تجلی یافته است. 
وی افزود: آمده ام برنامه های مصوب برای گسترش تولید داخلی 
و کاهش بیکاری را عملیاتی و سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی و 
برنامه ششم توسعه را اجرا کنم. این با یک عزم عمومی و مشارکت همه 

نمایندگان شدنی است. 

*شاخص های کلان در برنامه ششم مشخص شده است
 کرباسیان در پاسخ به نمایندگان مخالف که نبود برنامه عملی از سوی 
وی را نقد کردند، گفت: سند برنامه ششم و سیاست های کلی برنامه 
ششم توسعه که توسط مقام معظم رهبری ابلاغ شده که بر مبنای 
اقتصاد مقاومتی ذکر شده، شاخص های کمی همگی در آن ذکر شده 

است و من نباید چیزی جدای از آن داشته باشم. 
وی افزود: رشد اقتصادی هشت درصدی، سپرده گذاری ارزی، بهبود 
ضریب جینی، شاخص های مهم کلان و متغیر کلان ، منابع مالی در 

این سیاست ها دیده شده اند. 
وی با بیان اینکه معاونت نظارت مجلس درجه انطباق برنامه وزیر 
پیشنهادی را با برنامه ششم در حد بالایی تشخیص داد، افزود: اگر 
هم جایی نمایندگان مجلس و یا کمیسیون هایی که برنامه و بودجه 
و اقتصادی تصور می کنند، انحرافی وجود دارد، به دیده منت بررسی 

می شود. 
وی خطاب به نمایندگان مجلس گفت: شما نمایندگان در برنامه 
ششم توسعه افزایش رشد اقتصادی میانگین سالانه هشت درصدی 
و تک رقمی شدن بیکاری ور سیدن آن به 8.6 درصد در سال پایانی 
برنامه و نرخ تورم تک رقمی با متوسط 8.8 درصد را هدف گذاری 
کرده اید و ما مکلف هستیم تمام تلاش خود را انجام دهیم که چنین 

اهداف بلند و دشواری محقق شود. 
وزیر پیشنهادی امور اقتصادی و دارایی با تاکید بر اینکه برای تحقق 
ارقام مندرج در برنامه ششم باید بهره وری سالانه 2.8 درصد و سرمایه 
گذاری 21.4 درصد رشد کند، گفت: با توجه به عملکرد نامناسب این 
شاخص ها در گذشته، خوشبختانه در دولت یازدهم شاخص ها بهبود 
زیادی داشت ولی باید به مراتب در چارچوب برنامه موفق تر عمل شود. 
وی با طرح این سوال که چگونه باید به چنین سطحی از سرمایه 
گذاری و بهره وری برسیم تا اهداف برنامه ششم محقق شود، گفت: 
پاسخ به این سوالات در اسناد فرادستی کشور در سطح سیاست 
گذاری اقتصادی روشن است که می توان به سیاست های کلی اقتصاد 
مقاومتی اصل 44 سیاست های کلی برنامه ششم توسعه، قانون مالیات 
های مستقیم، قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر و بهبود مستمر فضای 

کسب و کار اشاره کرد اما آنچه مهم است، اجرای اینهاست. 

*اقتصاد باید مردمی شود 
کرباسیان با بیان اینکه در متن برنامه پیشنهادی به تفصیل در این باره 
توضیح داده است، به بیان چهار محور اصلی برنامه های خود پرداخت 

و بر مردمی سازی اقتصاد تاکید کرد. 
وزیر پیشنهادی امور اقتصادی و دارایی اظهار داشت: اولین محور 
مردمی سازی اقتصاد است که برای تحقق آن بهبود محیط کسب و 

کار و توانمند سازی بخش خصوصی در اولویت قرار دارد. 
وی افزود: دولت و هرچه بخشی غیرمردمی است باید از عرصه 
تصدیگری اقتصاد بیرون رود. ما به دولتی توانمند و مقتدر نیاز داریم 
اما برای امور حاکمیتی و بخش خصوصی و تعاونی باید تنها متصدی 

بخش اقتصادی باشند. 
کرباسیان ادامه داد: جلوه دیگری از مردمی سازی اقتصاد اجرای کامل 
طرح توزیع سهام عدالت است و به زودی مشمولان سهام عدالت از 
سود بنگاه های واگذار شده بهره مند می شوند؛ برای اصلاح و تکمیل 
این طرح برنامه دقیقی تدوین شده است که با اجرای آن مشمولان 

علاوه بر سود از حقوق مالکانه خود بهره مند می شوند. 
وی تاکید کرد: کمک خواهم کرد که شورای رقابت تقویت شود تا 
فعالیت های انحصاری را تنظیم کند و مانع تنگ کردن عرصه رقابت 

برای بنگاه های خصوصی و تعاونی توسط آنها شود. 
وزیر پیشنهادی امور اقتصادی و دارایی گفت: باید رقابت مثبت را 
گسترش دهیم تا اقتصادی توانمند داشته باشیم اما برای مردمی سازی 

اقتصاد اولویت اصلی با بهبود ملموس محیط کسب و کار است. 
کرباسیان یادآور شد: دستاوردهای نوین دانش اقتصاد نشان داده که 
بهبود محیط کسب و کار حتی اولویت و اهمیت بیشتری نسبت به 
واگذاری بنگاه های دولتی دارد؛ برای بهبود محیط کسب و کار نظام 

مالیاتی اصلاح و کارآمد شود. 
وی ادامه داد: فرآیند واردات و صادرات باید با تجمیع خدمات همه 
سازمان ها در یک پنجره واحد آسان شود. باید حفاظت از حقوق 
مالکیت کم هزینه و کارآمد و باید مقررات مخل رونق کسب و کار لغو، 

احذ مجوزهای لازم برای شروع کسب و کار تسهیل شود. 
کرباسیان وعده داد که در صورت تصدی این وزارتخانه از ظرفیت 

شورای گفت و گو به صورت فعال استفاده خواهد کرد. 

وی با تاکید بر اینکه این کارها شدنی است، گفت: فناوری های نوین 
اطلاعاتی و ارتباطاتی زمینه را برای جهش های توسعه ای در این 

زمینه ها فراهم کرده و راه ما را کوتاه و کم هزینه کرده است. 

* به عملکرد خود در گمرک افتخار می کنم
رئیس کل گمرک ایران گفت: این رویه را در عمل نشان دادم و 
در گمرک توانستم ظرف سه سال با بهره گیری از نیروهای نخبه 
دانشگاهی این سرزمین و همکاران گمرکی سامانه جامع گمرکی را 
اجرا کنم که تجربیات مربوط به آن را در چند جلد کتاب مکتوب 

کردم. 
کرباسیان یادآور شد که در سایه اجرای سامانه جامع گمرکی هزینه 
مبادله و تشریفات واردات کالا از 26 روز به سه روز کاهش یافت که این 
موفقیت در سایه حمایت دولت و بخصوص شخص رییس جمهوری، 

معاون اول و وزیر اقتصاد به دست آمد. 
وی با یادآوری اینکه تشریفات صادراتی نیز از هفت روز به یک روز 
در گمرک کاهش یافت، گفت: بر این اساس هزینه های تجارت 
رسمی بالغ بر 30 هزار میلیارد تومان در سال کاهش یافت و کار برای 
قاچاقچیان مشکل شد و فساد و تخلفات گمرکی به حداقل خود رسید. 
رئیس کل گمرک ایران تاکید کرد: بر اساس برآورد ستاد قاچاق کالا 
و ارز که مرجع تعیین آمار قاچاق است، حجم قاچاق از 25 میلیارد 
دلار به 16 میلیارد دلار کاهش یافت و حتی در مبادی رسمی که 
فقط شامل گمرک نیست، این میزان از 6 میلیارد دلار در سال 92 به 

950 میلیون دلار رسید. 
وی تصریح کرد: ما گمرکی شدیم که از 15 کیلو کشفیات پیش ساز 
مواد مخدر و انواع مخدر در سال 1391 به 300 هزار کیلو کشفیات 
رسیدیم که منجر شد رتبه نخست در کشف مواد مخدر و رتبه دوم 
در زمینه مبارزه با قاچاق و تخلفات را در جهان کسب کنیم و گمرک 
ایران به عنوان نمونه مطلوب در ایجاد سامانه در سازمان جهانی گمرک 
معرفی شود.  کرباسیان یادآور شد: به رغم کاهش واردات، درآمد هشت 
هزار میلیارد تومانی به 18 هزار میلیارد تومان افزایش یافت؛ اینها دیگر 
حرف نیست ، برنامه روی کاغذ و کتابچه نیست بلکه اقدام و عمل 

است. 
وی تاکید کرد: طراحی و پیاده سازی سامانه جامع گمرکی نمونه کار 
عملی و افتخار من است که سبب شد در ستاد اقتصاد مقاومتی گمرک 

به عنون سازمان انتخاب شود. 
وی گفت: من اهل حرف زدن نیستم، اهل عمل هستم و تعهد می 

کنم این برنامه ای که ارایه کرده ام را عملیاتی کنم. 

* تقویت روابط اقتصادی خارجی هدفمند 
وی دومین محور برنامه های خود را برون گرایی هوشمندانه و تقویت 
روابط اقتصادی خارجی هدفمند ذکر کرد و گفت: منظور من همان 
چیزی است که در سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی با عنوان برون 
نگری از آن نام برده شده است.  کرباسیان افزود: می توان با جذب 
سرمایه های خارجی بر اساس میزان تعیین شده در سند برنامه ششم 
توسعه، دستیابی به فناوری روز و بازارهای صادراتی را تسهیل کنیم. 
وی درباره جذب سرمایه خارجی نیز گفت: منابع تامین سرمایه گذاری 
در برنامه ششم مشخص است که باید بیش از 70 درصد آن از محل 
منابع داخلی باشد که سهم بانکها از این رقم 27 درصد است و بقیه 
با تملک دارایی های سرمایه ای نظیر مالیات و ... جذب می شود. وی 
افزود: پیش بینی شده از منابع مالی خارجی در قالب فاینانس و سرمایه 
گذاری خارجی و مشارکت و دیگر روش های جذب، منابع خارجی 
جذب کنیم که در این زمینه حتما همراه وزارت امور خارجه هستیم 
و خواهیم بود زیرا با تامین مالی از خارج بخشی از نیاز مالی طرح های 

سرمایه گذاری را می توان فراهم کرد. 

* اصلاح و کارآمدسازی نظام تامین مالی دولت
 اصلاح و کارآمدسازی نظام تامین مالی دولت و بنگاه های تولیدی 
دیگر محوری بود که کرباسیان به آن اشاره کرد و اظهار داشت: در سال 
های اخیر حرکت خوبی برای کاهش وابستگی منابع بودجه به درآمد 
نفتی و پایدارسازی تامین مالی دولت انجام شد که باید این حرکت را 

استمرار و شتاب دهیم. 
وی افزود: بخشی از اصلاحات نظام مالیاتی انجام شده و بخش مهمی 
از آن باقیمانده که در کنار افزایش سرعت اجرای طرح جامع نظام 
مالیاتی، تکمیل اجرای قانون مالیات ارزش افزوده و شتاب بخشی به 
فرآیند رسیدگی به آن و استرداد مالیات بر ارزش افزوده را در دستور 
کار قرار داده ام تا بار این نوع مالیات را از تولیدکنندگان و صادرکنندگان 

برداشته و به هدف اصلی خود نزدیک شود. 
کرباسیان یادآور شد: لایحه اصلاح مالیات بر ارزش افزوده اکنون در 
کمیسیون اقتصادی مجلس در دست بررسی است و نمایندگان می 
توانند دیدگاه ها و خود را برای بهبود آن ارایه کنند تا به واقعیت و 

حقیقت عملی مالیات بر ارزش افزوده نزدیک شویم. 
وزیر پیشنهادی امور اقتصادی و دارایی تاکید کرد: از تمام ظرفیت 
ممکن برای ایجاد بانک اطلاعاتی مودیان و جلوگیری از فرار مالیاتی 
سود خواهم برد و برای تحقق مالیاتی با فرار مالیاتی قاطعانه مبارزه 
خواهم کرد.  وی به موضوع تامین مالی اشاره کرد و گفت: در این زمینه 
مشارکت در اصلاح نظام بانکی فوری ترین کاری است که در دستور 
کار خود قرار داده ام، زیرا از سال 62 برای حدود 16 سال عضو شورای 
پول و اعتبار و عضو شورای عالی بانک ها بودم و با مسایل نظام بانکی 

و سیاست پولی آشنایی دارم. 
وی افزود: متناسب با شرایط کنونی وبویژه وضعیت موسسات مالی و 
اعتباری و سپرده گذاران آنها برنامه های عملیاتی دقیقی طراحی شده 

که با سرعت اجرایی خواهد شد. 
کرباسیان تاکید کرد: وزارت اقتصاد در کنار بانک مرکزی خواهد بود 
و برای خروج نظام بانکی از چالش کنونی از همه ابزارهای خود بهره 
خواهد برد؛ حداکثر توان خود را برای لایحه اصلاح قانون نظام بانکی در 

کمیسیون اقتصادی و صحن مجلس به کار خواهم بست. 
وی افزود: ما برای رونق بخشی به تولید باید توان تسهیلات دهی بانک 
های خود را ارتقا دهیم و در این راه از هیچ تلاشی مضایقه نخواهم کرد. 

* اقتصاد را به اتاق شیشه ای می برم 
وزیر امور اقتصادی و دارایی بردن اقتصاد به اتاق شیشه ای را چهارمین 
محور برنامه های خود ذکر کرد و گفت: یکی از مشکلات اقتصاد ایران 

ضعف در شفافیت و انضباط اقتصادی است. 
کرباسیان افزود: حاکمیت شرکتی در بنگاه های بزرگ اقتصادی، 
اجرای قانون انتشار و دسترسی آزاد اطلاعات در حوزه اقتصاد، انتشار 
صحیح اطلاعات اقتصادی، همکاری در اجرای فراگیر سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت، افزایش شفافیت مالیاتی، حسابرسی عملیاتی برای 
شرکت های دولتی و عمومی و بودجه ریزی مبتنی بر عملکرد در 
راستای تخصیص منابع متناسب با سطوح عملکردی و اجرای کامل 
قوانین مبارزه با پولشویی و تامین مالی تروریسم برای مبارزه با جرایم 

سازمان یافته بویژه قاچاق از مواردی است که در دستور کار دارم. 
وی تاکید کرد: اینها برنامه های میان مدتی است که برای اصلاح 
ساختار اقتصاد باید اجرا شود اما نیاز داریم در سال نخست برنامه ششم، 

سعی کنیم به اهداف پیش بینی شده را تحقق بخشیم. 
کرباسیان تاکید کرد: این برنامه ها در راستای سیاست های مصوب 
و با هماهنگی دولت و تیم اقتصادی آن و همکاری آنها سامان خواهم 
داد؛ متعهد به اجرای سیاست ها و برنامه های مصوب هستم؛ تمامی 
این سیاست ها باید نتیجه خود را در تامین شغل آبرومندانه و معیشتی 
عزتمندانه نشان دهد.  وی تاکید کرد: بیش از 40 معاون، سازمان، 
شرکت، بانک و بیمه زیر نظر وزیر امور اقتصادی و دارایی است؛ به دلیل 
تجربه طولانی کاری در این وزارتخانه داشتم به خوبی با گستردگی 
ماموریت های آن آشنایی دارم.  وی افزود: از سابقه طولانی حضورم در 
مجامع سیاست گذاری اقتصادی و مدیریت اجرایی بهره خواهم بود تا 
عملکرد واحدهای تابعه و شرکت های وابسته را به مدار اهداف تعیین 

شده در برنامه ششم درآورم. 
»رای اعتماد شما یک بار سنگین یک مسئولیت سنگین را در شرایط 
خطیر بر دوش اینجانب می گذارد؛ من مشکلات مردم را از نزدیک 
لمس کرده ام و شما نیز به خوبی به دلیل ارتباط مستمر و مداوم 
با عموم مردم به خوبی با مشکلات اقتصادی آنها بخصوص اقشار 
کم درآمد آگاهید؛ شما خوب می دانید و لمس می کنید مشکلات 
معیشتی مردم در چه سطحی است؛ می دانید جوان بیکار داشتن 
یعنی چه و چه بار سنگینی را بر او و خانواده اش تحمیل می کند؛ 
اگر مشمول اعتماد شما نمایندگان مردم شریف ایران قرار گرفتم تمام 
دانش و تجربه خود را با تعامل شما به کار خواهم بست تا به این اعتماد 
ارزشمند پاسخی درخور دهم و بار مشکلات اقتصادی بر دوش مردم 

را کاهش دهم.

موافقان و مخالفان وزیر پیشنهادی اقتصاد
 چه گفتند و چه شنیدند؟ 
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 در این تیم ناز نکنید، حتی شما

پیغام سیسیلی برانکو به ستاره های پرسپولیس!
لشکر برانکو پس از سپری کردن یک سال رویایی و برای ماجراجویی بیشتر در آسیا 
کمترین ریزش را داشت ؛ تنها نکته ی منفی فصل نقل و انتقالات پرسپولیسی ها جدا 

شدن هفت جذابشان بود که البته با جذب مناسب بازیکنان دیگر جایش پر شد.
حالا که برانکو دیگر دغدغه ای از جانب مصدومیت و محرومیت بازیکنانش ندارد یک 
نیمکت درخشان را در کنار خودش میبیند نیمکتی که منهای ترکیب اصلی و البته با 
اضافه شدن رسن و نوراللهی نزدیک به 10 بازیکن مدعی برای بازی کردن را در خود 
جای داده تا برانکو با دستی بازتر و البته دغدغه ی کمتر بتواند تیمش را برای مسابقات 

آتی راهی زمین کند.
برانکو که تا کمتر ازیک هفته دیگر باید به ادامه ی رویاپردازی هایش در آسیا برسد 
کار سختی هم بابت کنترل حواشی این تعداد بازیکن مدعی خواهد داشت. وجود 21 
بازیکن تراز اول در کنار دیگر جوانان با انگیزه این تیم قطعا حاشیه ها و ناملایمتی هایی 
را به دنبال خواهد داشت که برانکو باید بتواند با آنها مقابله کند جایی که این مرد کروات 
در آینده ای نزدیک باید حداقل سه نفر از ستارگان تیمش را در هر هفته خارج از لیست 
هجده نفره بگذارد و البته نیمی از آنان را در حسرت فیکس بازی کردن. نارضایتی کمال) 
که البته به زودی آتش های حاشیه اش توسط تدابیر برانکو و خود کامیابی نیا خاموش 
شد( ممکن است در آینده ای نه چندان دور به دیگر ستارگان مطرح این تیم هم سرایت 
کند به خصوص که هیچ کدام از این بازیکنان دوست ندارند در فصل پیش رو نیمکت 
نشینی گریبان گیرشان شود و مجال قدرتنمایی در بزرگترین رخداد فوتبالی دنیا به 

دیگر رقبایشان در تیم ملی برسد.
برانکو ایوانکویچ در هفته های آینده و با شروع جام حذفی و لیگ قهرمانان آسیا و در 
اثر مصدومیت،محرومیت و خستگی بازیکنانش توفیق اجباری استفاده از نیمکت نشین 
ها را به دست خواهد آورد. مهمی که نبود آن در هفته های آخر فصل گذشته باعث شد 
تا پرسپولیس با کمترین بازیکن در پست تخصصی به میدان برود. اما قسمت سخت 
ماجرا برای برانکو همین هفته های ابتدایی است که البته نرسیدن رسن و نوراللهی و 
مصدومیت های سید جلال، کامیابی نیا و البته ربیع خواه باعث شده تا این حاشیه ها 
تا به الآن خیلی به چشم نیاید و بازیکنان مدعی هم بتوانند حتی برای دقایقی کوتاه 

پیراهن پرسپولیس را به تن کنند.
هرچند این تعداد زیاد بازیکن مدعی در پرسپولیس لیگ هفدهم میتواند باعث بروز 
دردسر های بسیاری شود اما مزایایی که این نوع یارگیری برای پرسپولیس داشته باعث 
شده تا هواداران به خوبی از این سیاست باشگاه استقبال کنند. پرسپولیس لیگ هفدهم 
دیگر نگرانی بابت نبود بازیکن در پست تخصصی نخواهد داشت،میتواند به راحتی به 
مصدومان استراحت دهد و البته از کارت گرفتن های بازیکنانش هم خیلی نخواهد 
ترسید؛برانکو با اعتماد به نفس بیشتری مقابل حاشیه سازان قرار خواهد گرفت و حتی 
سال آینده هم که تعدادی از ستارگان این تیم به واسطه حضور در جام جهانی و به رسم 
دوره های گذشته از این تیم جدا خواهند شد دیگر نگرانی بابت حضور جانشینان جدید 
در ترکیب پرسپولیس وجود نخواهد داشت و به سرنوشت پرسپولیس لیگ چهاردهم و 

آن سال کم فروغ دچار نخواهد شد.
علاوه بر آن بازیکنانی که در لیگ گذشته عنوان قهرمانی را به دست آورده اند نیز کمتر 
در خطر اشباع شدن خواهند بود و میدانند که کوچکترین لغزش و کم کاری از سوی 
آنها باعث تبعیدشان به نیمکت خواهد شد هرچند برانکو نشان داده که به یازده بازیکن 
اصلی تیمش اعتماد کامل دارد اما جمله ای که او به کمال گفت همه چیز را برای دیگر 
ستارگان نیز روشن کرد:من به تو اعتقاد زیادی دارم اما موضوع این است که این فصل 

برای رسیدن به ترکیب اصلی باید بجنگی.
برانکو پس از اینکه روزهای بسیار سختی را اواخر لیگ چهاردهم و اوایل لیگ 
پانزدهم با همین پرسپولیس تجربه کرد این بار نیز در یکی از سخت ترین روزهایش در 
پرسپولیس قرار دارد سختی که اینبار طعمی کاملا متفاوت دارد. سختی به تندی جنگ 
بازیکنانش برای ترکیب اصلی و به شیرینی انتخاب بهترین هایشان به منظور موفقیت 

در لیگ قهرمانان آسیا.

حرفه ای ها کارهای دیگری انجام می دهند؛

»جباروف« چگونه این همه آماده است؟
آمادگی جباروف در این سن و سال خیلی ها را بر این داشت که بپرسند او چه می 

کند که از برخی جوان ها آماده تر است؟
بالانس های پشت سر هم و سریع سرور جباروف و البته لذت خاصی که او از گل زده 
خودش برد خیلی ها را به واکنش و تعجب واداشت. مردی در 35 سالگی این همه آماده 

و آنهمه شاد و پر انرژی؟ چطور ممکن است؟
پاسخ این پرسش را می توانید در رختکن پیدا کنید، آنجا که جپاروف نه در فضای 
مجازی که در کتاب  غوطه ور است. در واقع جباروف دنیای دیگری را تجربه می کند، 
او آرام است و در حال مطالعه. بازیکنان دیگر در آن دقایق که منتظر اتوبوس هستند یا 
لباس پوشیده اند و منتظر ورود به زمین چمن هستند تا خودشان را گرم کنند یا در 
اتوبوس و هواپیما و ... همه در گوشی های موبایل سیر می کنند اما جباروف در حال 

مطالعه است. او جنس دیگری دارد.
در استقلال یک بازیکن دیگر هم بود که چنین فضایی داشت، ساموئل ملقب به 
الماس سیاه هم اینگونه بود. او هم اهل کتاب بود و وقتی چنین نمی کرد در حال تمرکز 
بود. او موسیقی گوش می کرد و قبل از بازی و گرم کردن خودش را به نزدیکی های 
چمن می رساند و بازی را شبیه سازی می کرد. اتمسفر ورزشگاه را ارزیابی می کرد، 

زمین را نگاه می کرد و تشویق هواداران را اندازه گیری می کرد.
او حتی آب میوه نمی خورد بلکه خود میوه را با خودش در ساک حمل می کرد و آن 
زمان که بازیکنان آب میوه با قند می خوردند او سیب می خورد. ساموئل هم نمونه کامل 

یک بازیکن حرفه ای بود و آرامش بی بدیلی داشت و اهل مطالعه بود.
اکثر بازیکنان خارجی که به ایران می آیند اینگونه نیستند، برخی بسیار حاشیه دارند 
برخی بسیار بی ادبند اما جباروف و ساموئل دنیای دیگری داشتند و با وجود سن بالا 
جزو بهترین های تیم خود بودند. زندگی سالم و البته کنترل شده را می توانید در اینگونه 

بازیکنان ببینید. می توانید تفاوت را در چنین بازیکنانی احساس کنید.

آبی ها یک روز زودتر به میدان می روند؟

تداخل زمان دیدار پرسپولیس - الاهلی و 
استقلال - پدیده

زمان دیدار استقلال و پدیده به دلیل همزمانی با دیدار آسیایی پرسپولیس تغییر خواهد 
کرد.

دیدارهای هفته آینده پرسپولیس در لیگ قهرمانان آسیا و استقلال در هفته پنجم 
لیگ برتر با تداخل زمانی مواجه شده  و طبق برنامه اعلام شده قرار است ساعت 20:30 
سه شنبه هفته آینده )31 مرداد( برگزار شود. از همین رو مسئولان پخش مسابقات در 
صداوسیما برای پخش مسابقات این دو تیم خواستار تغییر زمان دیدار استقلال شده اند.
مهدی هاشمی، تهیه کننده برنامه فوتبال برتر درباره این مسئله به خبرنگار خبرگزاری 
تسنیم گفت: زمان دیدار پرسپولیس و الاهلی عربستان به دلیل برنامه ریزی از سوی 
کنفدراسیون فوتبال آسیا قابل تغییر نیست و به همین دلیل ما درخواست کردیم که 
زمان دیدار استقلال و پدیده تغییر کند. پیشنهاد ما برگزاری بازی در روز چهارشنبه بود 
که سازمان لیگ در این خصوص اعلام کرد با توجه به برنامه ریزی اردوی تیم ملی برای 

دیدار با کره جنوبی و سوریه، در این خصوص باید موافقت کارلوس کی روش را بگیرند.
وی افزود: پیشنهاد دیگر ما برگزاری دیدار استقلال مقابل پدیده در روز دوشنبه بود و 
درخواست کردیم اگر هیچکدام از این اتفاقات رقم نخورد، بازی استقلال ساعت 18 روز 

سه شنبه برگزار شود که تا ساعت 20 به پایان برسد. 
بین این دیدار تا آغاز دیدار پرسپولیس و الاهلی عربستان هم پخش اذان مغرب را 
خواهیم داشت و به این ترتیب مشکلی برای پخش هیچکدام از این دو دیدار وجود 
ندارد. با این حال قطعاً زمان دیدار استقلال و پدیده تغییر خواهد کرد و منتظر تصمیم 

سازمان لیگ هستیم.

فرزاد حاتمی هم یک ماه محروم است
مهاجم تیم تراکتورسازی تبریز نیز مانند امیرحسین صادقی با محرومیت یک ماهه 

مواجه شده است.
فرزاد حاتمی و امیرحسین صادقی روز قبل از دیدار با استقلال تهران در هتل المپیک 
درگیری فیزیکی پیدا کردند که این موضوع از چشم نمایندگان کمیته اخلاق دور نماند. 
کمیته اخلاق در همان روز حکم محرومیت یک ماهه این دو بازیکن را به سازمان لیگ 
ابلاغ کرد اما چون در وقت اداری این امر صورت نگرفته بود، این دو بازیکن در هفته 

سوم به میدان رفتند.
از سوی دیگر با اعلام نام محرومان هفته چهارم لیگ برتر مشخص شد محرومیت 
حاتمی و صادقی اعمال شده است اما هنوز کمیته اخلاق حکم قطعی خود را رسانه ای 
نکرده است. با این حال از کمیته اخلاق خبر می رسد فرزاد حاتمی نیز مانند امیرحسین 

صادقی یکماه از حضور در میادین فوتبال محروم شده است. 
البته با توجه به اینکه لیگ برتر بعد از هفته پنجم حدود 20 روز تعطیل می شود، این 

دو بازیکن فقط دو مسابقه تیمشان را بر اساس محرومیت یکماهه از دست می دهند.

سرمربی پیشین تیم استقلال اعتقاد دارد که فوتبال مالکانه چیز جدیدی نیست که منصوریان درباره آن صحبت 
می کند.

صمد مرفاوی  درباره عملکرد استقلال در لیگ هفدهم، اظهار داشت: استقلال در ابتدا شروع بدی داشت، چون تغییرات 
زیادی را تجربه کرده بود. در بازی با صنعت نفت آبادان، ناهماهنگی در تیم کاملًا به چشم می آمد. در بازی دوم، استقلال 
تا حد زیادی بهتر بود، اما باز هم انسجام کافی نداشت. همین موضوع باعث شد که شرایط استقلال بحرانی شود و به سه 
امتیاز دیدار با تراکتورسازی نیاز مبرم داشته باشد. شاگردان منصوریان مقابل تراکتورسازی با استرس وارد زمین شد، چون 

فشار زیادی روی خود احساس می کردند، اما خدا را شکر در پایان توانستند برنده بازی شوند.
وی با اشاره به صحبت های علیرضا منصوریان در مورد فوتبال مالکانه در استقلال، خاطرنشان کرد: دوستان مان مدام 
می گویند که استقلال به دنبال بازی مالکانه است. این خصلت فوتبال استقلال است و چیز جدیدی نیست. استقلال باید 
این طور بازی کند، چون از گذشته خصلتش این بود. در این شرایط استقلال نباید فقط به دنبال بازی مالکانه باشد و 
باید رو به جلو بازی کند تا به گل برسد. هنوز هماهنگی کامل بین بازیکنان استقلال به وجود نیامده و در بازی برخی از 

بازیکنان سردرگم دیده می شود. استقلال باید خودش را به حریفان تحمیل کند.
سرمربی پیشین استقلال ادامه داد: هر مربی تفکری دارد، اما بهتر است منصوریان زیاد روی یک موضوع مانور ندهد. 
چیزی که منصوریان می گوید خوب است، اما بهتر است زیاد عنوان نشود تا اگر استقلال یک روز به هر دلیل بخواهد 
فوتبال »غیرمالکانه« ارائه بدهند، دست شان باز باشد. ذات فوتبال استقلال مالکانه است. از زمان رایکوف که من سنم به 
آن قد نمی دهد، فوتبال مالکانه را در استقلال دیدیم، اما آقای منصوریان! مرحوم پورحیدری چه زمانی گفت که استقلال 
دنبال فوتبال مالکانه است؟! فوتبال مالکانه در دو ماه و سه ماه خودش را نشان نمی دهد و نیاز به زمان و تمرین دارد. الان 

نشانه هایی در استقلال است که نشان می دهد این تیم می تواند پیشرفت کند.
مرفاوی یادآور شد: به عنوان پیشکسوت و طرفدار استقلال، دوست دارم که این تیم باشد و روز به روز شرایطش بهتر 

شود. فقط باید به آینده تیم امیدوارم باشیم. امیدوارم استقلال به چیزی که هواداران می خواهند، برسد.

 مرفاوی:

آقای منصوریان! فوتبال مالکانه خصلت استقلال است، روی آن مانور نده

به نظر مهم ترین نقل و انتقال این روزها، در دورتموند در 
حال انجام شدن است. یک مرسدس بنز مشکی و دو سیاه 
پوست در خانه دمبله دیده شدند و نیم ساعت بعد، آنها وسایل 
خود را داخل خودرو گذشته و با سرعت بالا، محل را ترک 
کردند. به نظر می رسد که دمبله، دورتموند را ترک کرده و 
به کلی قصد بازگشت به این شهر و این باشگاه را ندارد. او که 
از هفته گذشته در تمرینات حاضر نشده، از سوی باشگاه با 
محرومیت روبرو شده است ولی به نظر او اهمیت چندانی به 
این محرومیت ها نمی دهد و تمام فشارش را برای انتقال به 
بارسا وارد باشگاه می کند. بارسلونا در تلاش برای جذب اوست 
ولی تا به اینجا، مذاکرات آنها با دورتموند ناموفق بوده است. در 
حقیقت، دورتموند در قبال دمبله 150 میلیون یورو می خواهد 
و از سوی دیگر بارسا می خواهد 90 میلیون یورو به علاوه سی 
میلیون پاداش برای دمبله بپردازد. فعلا فشارها از سوی دمبله 
کارساز نبوده ولی مطمئنا در صورت ادامه دار بودن این فشارها، 
باشگاه دورتموند مجبور به مذاکره خواهد شد و دمبله نیز به 
بارسا نزدیکتر می شود. با این حال او چیزی کمتر از 15 روز 

فرصت دارد تا تمام کارها انجام شود.

دنی کارواخال، مدافع رئال مادرید مدعی شد که غیبت 
مادرید  رئال  به  برگشت، ضربه سختی  بازی  در  رونالدو 

خواهد شد.
 ستاره پرتغالی بازی قبلی با دریافت دو کارت زرد اخراج 
شد و به خاطر هل دادن داور، 5 جلسه از همراهی تیمش 
محروم شد. بدین ترتیب او امشب مقابل بارسا بازی نخواهد 
کرد و دنی کارواخال مدعی شد که این موضوع ضربه سختی 
به رئال خواهد زد. او گفت:" این یک محرومیت سخت و 
ناراحت کننده است. من در ذهن داورها نیستم ولی رونالدو 
نباید اخراج می شد. به خاطر آن پنالتی بسیار متضرر شده 
ایم ولی امیدواریم بتوانیم تعداد بازی هایی که او محروم شده 
را کاهش دهیم." کارواخال درباره راز موفقیت رئال گفت:" 
ترکیبی از همه چیز باعث این موفقیت شده است. ما همگی 
در یک مسیر گام بر می داریم و بهترین بازیکنان جهان را 
در اختیار داریم. افتخار می کنم که در یکی از بهترین دوره 
های رئال عضوش بوده ام. هر روز احساس می کنم بازیکن 
مهمی هستم و دیگر جوان نیستم. می خواهم به همین روند 

کسب جام ها ادامه دهیم."

 کارواخال: غیبت رونالدو خیلی به ما ضربه می زند دمبله آماده رفتن به بارسلونا؟

تیم ملی والیبال ایران با نمایشی مقتدرانه در آسیا برای ششمین بار به رقابت های 
والیبال قهرمانی جهان صعود کرد اما ادامه راه والیبال ایران نیاز به توجه به آینده 

دارد.
 تیم ملی والیبال ایران در پایان رقابت های انتخابی قهرمانی جهان که به میزبانی 
شهر اردبیل برگزار شد توانست در بین پنج تیم حاضر در گروه B منطقه آسیا با 
اقتدار به عنوان تیم اول و بدون شکست به قهرمانی جهان صعود کند. هرچند این 
موفقیت با توجه به حضور والیبال ایران در تنها پنج دوره این رقابت ها عملکردی 
قابل قبول به حساب می آید اما نیاز به پشتوانه سازی و توجه به جوانان باید در 

اولویت فعالیت های شخص سرمربی تیم ملی و فدراسیون والیبال باشد.
چهارمین حضور متوالی والیبال ایران در  قهرمانی جهان

تیم  ملی والیبال ایران در پایان رقابت های انتخابی قهرمانی جهان 2018 در 
منطقه آسیا موفق شد با کسب چهار پیروزی بلیط رقابت های جهانی را کسب کند. 

شاگردان ایگور کولاکوویچ پس از انجام چهار بازی توانستند با چهار پیروزی و بدون 
حتی یک ست باخته و کسب دوازده امتیاز مقتدرانه در صدر گروه B قرار بگیرند.

والیبال ایران نخستین بار در سال 1970 به قهرمانی جهان راه یافت و به عنوانی 
بهتر از بیست و یکمی دست نیافت. دومین حضور ایران هجده سال بعد و در سال 
1998 بود که مسابقات به میزبانی ژاپن برگزار شد و ایران به عنوان نوزدهمی جهان 
رسید. پس از پیشرفت والیبال ایران از اوایل سال 2003 به بعد، حضور متوالی ایران 
در رقابت های قهرمانی جهان نیز آغاز شد. بعد از حضور نداشتن در سال 2002 در 
سال 2006 ایران باز هم در ژاپن حاضر شد و دوباره توفیق آن چنانی نیافت و بیست 
و یکم جهان شد. در سال 2010 و در ایتالیا، تیم ایران برای اولین بار به صورت 
متوالی به رقابت های قهرمانی جهان راه یافت و بازهم نتوانست به عنوانی بهتر از 
نوزدهمی دست یابد.   پنجمین حضور که درخشان ترین عملکرد والیبال ایران 
در مسابقات قهرمانی جهان تاکنون است در سال 2014 بود جایی که مسابقات 
به میزبانی لهستان برگزار شد و تیم ایران با نسل طلایی اش توانست هفت برد و 
پنج باخت را کسب کند و با قبول شکست برابر روسیه به مقام ارزشمند ششمی 
جهان دست یافت. درخشش ایران در این رقابت ها بازتاب گسترده ای در رسانه های 
جهان داشت تا جایی که روزنامه گاتزتا دلااسپورت به ایران لقب تیم افسانه ای جام 

هجدهم را داد.
جبران نتایج لیگ جهانی

در این دوره از رقابت ها که در اردبیل برگزار شد، تنها حریف جدی ایران تیم 
چین بود. چین برای نخستین بار در طول تاریخ والیبال خود از یک مربی غیربومی 
استفاده کرد. رائول لوزانو که سال پیش سرمربیگری تیم ملی والیبال ایران را برعهده 
داشت، چهار ماهی است که هدایت تیم چین را بر عهده گرفت. ایران با اقتدار 
توانست چین را هم در دومین دیدارش در مرحله گروهی سه بر صفر شکست دهد. 
والیبال ایران در دور گروهی به هیچ تیمی حتی یک ست هم نداد. کره جنوبی با 

یک تیم جوان به این رقابت ها پا گذاشت.
پس از کسب نتایج ضعیف تیم ملی والیبال ایران در لیگ جهانی 2017 که 
طرفداران والیبال را آزرده خاطر کرده بود، فدراسیون والیبال ایران برای جلب 
حمایت های دوباره مردم و آشتی والیبال دوستان با تیم ملی، به دنبال کسب 

بهترین نتایج با کولاکوویچ بود.
کولاکوویچ هم که با موج زیادی از انتقادات در مورد استفاده نکردن از جوانان در 
ترکیب تیم ملی و نیز کسب نتایج ضعیف متهم شده بود می خواست در انتخابی 

قهرمانی جهان، نتایج بد لیگ جهانی را به فراموشی بسپارد.

نیاز به پشتوانه در برخی پست ها
در این رقابت ها تیم ایران با ترکیبی کامل و با تمامی ستاره هایش پای به رقابت ها 
گذاشت و توانست بهترین نتیجه را در این رقابت ها کسب کند اما نکته آن جاست 
که کولاکوویچ تنها به پیروزی در هر بازی توجه دارد اما والیبال ایران نیاز به 
پشتوانه سازی دارد. تمرکز کامل مرد صرب والیبال ایران بر پیروزی در هر دیدار قابل 

ستایش است اما در برخی پست ها باید به آینده توجه کرد.
کولاکوویچ پس از حضورش و اصرار بر حضور ستاره های والیبال ایران در لیگ های 
معتبر اروپایی باعث شد میلاد عبادی پور و جواد معنوی نژاد راهی لیگ ایتالیا و 

لهستان شوند اما این پایان کار نیست. 
در پست قطر پاسور )پشت خط زن( پس از خداحافظی شهرام محمودی، تنها 
امیر غفور نشانی از یک بازیکن شش دانگ را دارد. در پست پاسور نیز پس از سعید 
معروف، دیگر جوانان فاصله زیادی دارند. هم چنین پس از دعوت نکردن از عادل 
غلامی در پست سرعتی زن هم تنها سید محمد موسوی به عنوان یک بازیکن 

تعیین کننده در تیم ایران حضور دارد.
رشد والیبال نباید مقطعی باشد

با توجه به چنین شرایطی انتظارها از کولاکوویچ بیش تر از یک مربی است. رشد 
والیبال در سال های گذشته باعث شد تا همگان به این نتیجه برسند که ایران در 
رشته های تیمی هم می تواند در جهان ورزش حرف های زیادی برای گفتن داشته 

باشد ولی این پیشرفت نباید مقطعی باشد.
امیدواریم تنها نتیجه گرایی در دستور کار فدراسیون والیبال و شخص کولاکویچ 
نباشد. مردم ایران والیبال را می فهمند و بازیکنان والیبال را دوست دارند. این که 
مردم پس از نتایج لیگ جهانی از عملکرد تیم ملی ناراضی بودند، حقیقت دارد زیرا 

پتانسیل والیبال ایران بیش تر از نتایج کسب شده در لیگ جهانی بود.
کولاکوویچ در این دوره از رقابت های انتخابی والیبال جهان که میزبانی آن هم 
با اردبیل بود مقتدرانه صعود کرد و شاید سرمربی تیم ملی می خواست جواب 
منتقدان را بدهد اما تیم های حاضر در گروه ایران تیم هایی نبودند که والیبال ایران را 
به دردسر بندازند. حتی چین با لوزانو هم تنها یک ست ایران را تحت فشار قرار داد 
و کره جنوبی، قزاقستان و قطر هم حریفان سر سختی نبودند. حتی این تیم چین 

را بازیکنان زیر 23 سال ایران در قهرمانی آسیا شکست داده بودند.
مردم ایران با چند شکست تیم ملی را تنها نمی گذارند. والیبال در سال های 
گذشته دل مردم را همواره شاد کرده است و این مسیر باید ادامه دار باشد اما در این 

راه باید کولاکوویچ به جوانان بیش تر توجه کند.

پشتوانه سازی، پادزهر والیبال ایران

هفته چهارم لیگ برتر فوتبال در حالی پیگیری می شود 
استقلال در مهم ترین بازی هفته مهمان سایپا است.

هفته چهارم لیگ برتر فوتبال در حالی پنج شنبه 26 
مرداد ادامه پیدا می کند که تراکتورسازان به دنبال نخستین 
پیروزی خود در لیگ هفدهم هستند و منصوریان به فکر 

شکست یک پرسپولیسی دیگر است.
تراکتورسازی - نفت تهران؛

 ساعت ۱۹:۴۵، ورزشگاه یادگار امام
سه شکست حاصل کار یحیی گل محمدی در هفته های 
علت  به  که  تراکتورسازی  بود.  هفدهم  لیگ  ابتدایی 
محرومیت علاوه بر از دست دادن سه بازیکن مهم خود، 
نتوانست تیم خود را تقویت کند و شکست مقابل استقلال 
خوزستان، پرسپولیس و استقلال نشان دهنده کار سخت 
گل محمدی است. یادگار امام میزبان دیدار تراکتورسازی 
و نفت است و هواداران پرشور سرخ های تبریز می خواهند 
نخستین امتیاز این فصل تیم محبوب خود در خانه و در 

این ورزشگاه به دست آید.
وضعیت  هنوز  که  است  تهران  نفت  دیگر  طرف  در 
طلبکارانش مشخص نشده و این تیم در آستانه حذف از 
لیگ و لیگ قهرمانان آسیا قرار دارد. نفت برخلاف انتظارات 
عملکرد بهتری داشته و غیر از شکست سنگین مقابل 
پرسپولیس توانست یک پیروزی و یک تساوی کسب کند 
و در جایگاه یازدهم قرار بگیرد. همچنین مصاف دو مربی 
سابق پرسپولیس می تواند به جذابیت های این دیدار اضافه 

کند.
تراکتورسازی: 3 بازی، بدون امتیاز، رتبه پانزدهم

نفت تهران: 3 بازی، 4 امتیاز، رتبه یازدهم
ذوب آهن - سپاهان؛ 

ساعت ۲۰:۴۵، ورزشگاه فولاد شهر اصفهان
نخستین داربی فصل در حالی میان دو تیم اصفهانی 
برگزار می شود که دو تیم شرایط متفاوتی را تجربه می کنند. 
ذوبی ها با امیر قلعه نویی در سه هفته ابتدایی شکستی را 
تجربه نکرده اند و به دنبال پیروزی در داربی اصفهان هستند. 
البته ذوب آهن مصدومان زیادی دارد؛ مهم ترین آنها قاسم 

حدادی فر است که در دیدار با سیاه جامگان رباط صلیبی 
پاره کرد و شش ماه از میادین دور شد. شاگردان قلعه نویی 
در سه بازی قبلی خود یک پیروزی و دو تساوی کسب 

کرده اند و با پنج امتیاز در رده پنجم جدول قرار دارند.
اما سپاهانی ها که با تمدید قرارداد کرانچار به فکر برگشتن 
به جمع مدعیان جدول بودند و خریدهای پر سر و صدایی 
آن ها  شوند.  ظاهر  درخشان  نتوانستند  دادند،  انجام  نیز 
از سه بازی قبلی خود تنها دو امتیاز کسب کردند و در 
جایگاه چهاردهم به سر می برند. همچنین سپاهانی ها داربی 
پیش فصل را نیز با دو گل به همشهری خود باخته بودند 
و می خواهند در نخستین داربی لیگ انتقام خود را بگیرند. 
از بازیکن  طلایی پوشان اصفهان در این دیدار می توانند 

جدید خود یعنی مروان حسین نیز استفاده کنند.

ذوب آهن: 3 بازی، 5 امتیاز، رتبه پنجم
سپاهان: 3بازی، 2 امتیاز، رتبه دوم

پارس جنوبی جم - صنعت نفت آبادان؛
 ساعت ۲۰:۴۵، ورزشگاه تختی جم

دو تیم بالانشین جدول، یکی از مهم ترین دیدارهای این 
هفته را برگزار می کنند. تیم شگفتی ساز پارس جنوبی که 
با هفت امتیاز در رده دوم قرار دارد مقابل صنعت نفتی 
قرار می گیرد که توانسته با کمالوند نتایج خوبی بگیرد و 
تیم هایی چون پدیده و استقلال را شکست دهد. پارسی ها 
نیز که هفته پیش با گل دقایق پایانی "احسان تاییدی" 
به تساوی رسیدند، می توانند در صورت  مقابل سپاهان 
پیروزی برابر برزیلی های ایران و توقف احتمالی پرسپولیس 

بار دیگر طعم صدرنشینی را بچشند.

پارس جنوبی جم: 3 بازی، 7 امتیاز، رتبه دوم
صنعت نفت آبادان: 3 بازی، 6 امتیاز، رتبه چهارم

سایپا - استقلال؛
 ساعت ۲۰:۴۵، ورزشگاه پاس قوامین )دستگری( تهران

مهم ترین دیدار هفته، مصاف دایی و منصوریان است. 
سرمربی آبی پوشان که هفته گذشته مقابل تراکتورسازی 
نخستین پیروزی خود را دشت کرد، این هفته می خواهد 
سه امتیاز را از چنگ دیگر مربی پرسپولیسی یعنی علی 
دایی در بیاورد. استقلالی ها برخلاف انتظارات، در دو هفته 
ابتدایی نتایج خوبی نگرفتند و با رقیب دیرینه خود یعنی 
برابر  پیروزی  اما  گرفتند  فاصله  امتیاز  پنج  پرسپولیس 
تراکتورسازی در هفته قبل کمی به اوضاع تیم منصوریان 
در جدول، سر و سامان داد. آبی پوشان پایتخت با چهار 
امتیاز در رده نهم قرار دارند و انگیزه زیادی برای برتری 

مقابل سایپا دارند.
که  است  دایی  علی  سایپای  میدان ،  دیگر  سوی  در 
بدون شکست و با کسب هفت امتیاز و تنها با تفاضل گل 
کمتر نسبت به پارس جنوبی در جایگاه سوم قرار دارد. 
استقلال  شدند  موفق  گذشته  هفته  که  نارنجی پوشان 
مقابل  پیروزی  دنبال  به  دهند،  شکست  را  خوزستان 
پایتخت نشینان هستند تا ضمن گرفتن انتقام نتایج چند 
سال اخیر، از کورس بالانشینان عقب نیفتند و بتوانند با 
پرسپولیس برانکو رقابت کنند. محمد عباس زاده پدیده 
سابق پرسپولیس که هفته گذشته نخستین گل خود را 
در لیگ برتر به ثمر رساند، انگیزه زیادی برای گلزنی مقابل 
استقلال دارد تا بتواند علاوه بر کسب عنوان "آقای گل"، 

ارزش های خود را بار دیگر به رخ بکشد.
سایپا: 3 بازی، 7 امتیاز، رتبه سوم

استقلال: 3 بازی، 4 امتیاز، رتبه نهم
برگزار  این هفته که جمعه 27 مرداد  سایر دیدارهای 

خواهد شد به شرح زیر است:
فولاد - گسترش فولاد

پدیده - استقلال خوزستان
سپیدرود رشت - پیکان

هفته چهارم لیگ برتر فوتبال

یحیی به نفت رسید، منصوریان به دایی
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نوشیدنی ضد زوال عقل 
چای یکی از محبوب ترین و پر مصرف ترین نوشیدنی های جهان است. این نوشیدنی 
حاوی ترکیبات طبیعی است که با سلامت مغز پیوند خورده اند. پژوهش های 
بیشتری نشان داده اند که نوشیدن چای به کاهش احتمال ابتلا به زوال عقل، بیماری 
پارکینسون، بیماری آلزایمر، سکته مغزی و دیگر بیماری های مغزی کمک می کند. 
پژوهشی که به تازگی در نشریه American Journal of Public Health منتشر 
شد، نشان داد که نوشیدن چای می تواند خطر زوال عقل را تا بیش از 50 درصد 
کاهش دهد. چای سیاه، چای سبز و چای سفید همگی دارای مقادیر چشمگیر از 
ترکیبات ضد التهابی و آنتی اکسیدانی به نام کاتچین ها هستند، که آنها را به انتخابی 
خوب برای بهره مندی از مغزی سالم تبدیل می کنند. این مواد شیمیایی گیاهی نشان 

داده اند که می توانند محافظان توانمندی برای مغز باشند. 
در مطالعه ای دیگر که در نشریه پزشکی Psychopharmacology منتشر شد، 
دانشمندان دریافتند افرادی که هر روز چای سبز می نوشیدند، بهبود شناخت و 
حافظه خود را تجربه کردند. دانشمندان بر این باورند که این پژوهش چشم اندازی 
امیدوارکننده برای افراد سالم و همچنین درمان اختلالات شناختی در بیماری های 

روانپزشکی مانند زوال عقل ارائه می کند. 
افزون بر این، مطالعه ای دیگر نشان داده است که چای سبز از آنتی اکسیدان هایی 
قوی سود می برد که در مبارزه با رادیکال های آزاد 20 برابر قوی تر از ویتامین E عمل 
می کنند. رادیکال های آزاد با سلول های سالم در بدن واکنش نشان داده و موجب 
آسیب سلولی می شوند، از این رو، کاهش تعداد آنها به کاهش آسیب سلول های مغز 
کمک می کند. همچنین، چای سبز خطر لخته شدن خون و انسداد مرتبط با سکته 

مغزی را کاهش می دهد. 
اما تنها اثر آنتی اکسیدانی نیست که به کاهش خطر سکته مغزی کمک می کند. 
چای سبز از تجمع کلسترول در شریان ها پیشگیری کرده و به پیشگیری از بیماری 
قلبی عروقی کمک می کند. یک ماده مغذی گیاهی ویژه به نام EGCG که در چای 
سیاه، سبز، و سفید یافت می شود، به پیشگیری از تجمع چربی در شریان ها کمک 
می کند، که هم برای سلامت قلب و هم سلامت مغز مهم است. چای سیاه به طور 

معمول حاوی EGCG کمتری نسبت به چای سفید یا چای سبز است. 
برای به حداکثر رساندن فواید مغزی نوشیدن چای برخی ملاحظات را باید مد نظر 

داشته باشید: 
چای سبز و چای سفید دارای بالاترین میزان EGCG هستند، که آنها را به انتخاب 
هایی عالی تبدیل می کند، اما نباید چای سیاه را نادیده گرفت، زیرا اگرچه دارای 
ECGC کمتری نسبت این دو بوده، اما از مقادیر بالای آنتی اکسیدان ها همانند چای 

سبز و چای سفید سود می برد. 
اجازه دهید چای حداقل به مدت پنج دقیقه پیش از نوشیدن دم بکشد تا مقدار مواد 

شیمیایی گیاهی طبیعی آن به حداکثر برسد. 
از مصرف شکر یا شیر به همراه چای پرهیز کنید، زیرا این دو ماده با التهاب پیوند 
خورده اند، که می تواند فواید نوشیدن چای را خنثی سازد. شیر بادام یا شیر برنج 
و شیرین کننده های گیاهی طبیعی، مانند استویا، گزینه های بهتری محسوب می 

شوند. 
اگر علاقه ای به نوشیدن چای سبز ندارید، می توانید نمونه های چای سرد یا شیرین 
شده با استویا آن را انتخاب کرده و با افزودن اندکی آب لیمو تازه یک نوشیدنی چای 
سبز شگفت انگیز تهیه کنید، که حتی می تواند نظر افرادی که از این نوشیدنی متنفر 

هستند را نیز تغییر دهد.

بیلیچینگ خانگی بدون نظارت دندانپزشک!

سفید کردن دندان با مواد شیمیایی خانگی ممنوع
بیلیچینگ  انجام  مورد  در  هشدار  ضمن  ایران  عمومی  دندانپزشکان  انجمن 
خانگی،گفت:مردم فریب ارزان و در دسترس بودن بیلیچینگ خانگی را نخورند چراکه 
این مسئله ممکن است عوارض برگشت ناپذیری را به برای افراد به همراه داشته باشد.

باقر شهنی زاده در افتتاحیه ششمین همایش زیبایی انجمن دندانپزشکان عمومی 
ایران در ارتباط با موضوع بیلیچینگ یا سفید کردن دندان اظهارداشت: به طور معمول 
رنگ دندان در نژادهای مختلف متفاوت است به طور مثال در ایرانی های جنوب کشور 

دندان ها متمایل به زرد و در شمال متمایل به سفید است.
وی با اشاره به اینکه گاهی رنگ دندان مطلوب نیست، افزود: در برخی افراد کل رنگ 
دندان ممکن است تیره باشد و با هیچ روشی نتوان آن را تغییر داد و سفید کردن برای 

آن فایده ندارد و مؤثر نیست.
رئیس انجمن دندانپزشکان عمومی ایران بیان داشت: سفید کردن دندان در مطب 
دندانپزشکی با دو روش استفاده از مواد شیمیایی و ساختن وسیله هایی همچون 
لامینیت و ... صورت می گیرد. البته در هنگام بیلیچینگ ماده سفید کننده، ماده 
اکسیژن زا بوده و اکسیدان دارد که علاوه بر تأثیر روی دندان ، لثه را نیز تحت تأثیر 

قرار می دهد و می تواند باعث سوزش لثه شود.
شهنی زاده با تأکید بر اینکه روش هایی باید برای کار زیبایی دندان استفاده شود که 
خسارتش بر دندان کم باشد؛ تصریح کرد: در بسیاری از کشورهای دنیا سازمان هایی 
وجود دارد که بر این مسئله نظارت می کنند و روش های درمانی و نوع موادی که 

استفاده می شود همه تحت نظارت قرار دارد.
وی با اشاره به اینکه در انگلستان سفید کردن دندان با مواد شیمیایی خانگی بدون 
نظارت دندانپزشک به دلیل خسارت بر دندان ممنوع است، گفت: در این کشور بین 
شرکت های تولید کننده این مواد و سازمان نظام پزشکیشان بحث است و اختلاف 

نظر وجود دارد.
رئیس انجمن دندانپزشکان عمومی ایران افزود: ژاپن کشوری است که بالاترین مواد 
سفید کننده دندان را تولید می کند ولی به اندازه ایران مردمانش اصرار برای سفید 
کردن دندان ندارند. بنابراین این مسأله مؤید این بوده که باید در راستای کاهش 
تقاضای بی مورد و over بیلیچینگ فرهنگسازی صورت گیرد. چرا که انجام این 

مسئله ضرورتی نداشته و در اغلب موارد سبب خسارت به دندان می شود.
شهنی زاده با بیان اینکه بیلیچینگ یا سفید کردن دندان حدود 2 تا 3 سال ماندگار 
است، خاطر نشان کرد: برخی افراد بیلیچینگ را در خانه بدون تجویز و نظارت 
دندانپزشک انجام می دهند که انجمن دندانپزشکان عمومی ایران به هیچ عنوان 
موافق این مسئله نیست و توصیه می کنیم این اقدام حتما در دندانپزشکی صورت 

گیرد تا قابل کنترل باشد.
وی هشدار داد: مردم فریب ارزان و در دسترس بودن بیلیچینگ خانگی را نخورند 

چراکه این مسئله ممکن است عوارض برگشت ناپذیری را به همراه داشته باشد.
وی تصریح کرد: دندان هایی که قرار است بیلیچینگ شوند، نباید پوسیده باشد و 
قبل از سفید کردن، دندان هایی که لازم است؛ همه درمانهای اولیه آن باید صورت 

گیرد.

لیموترش ضدخستگی ،قاتل فشار خون
لیموترش خواص بسیاری برای سلامت بدن دارد و موجب کاهش فشارخون، 

آرامش بخشی و رفع خستگی می شود.
 لیموترش دارای املاح و ترکیبات زیادی مانند اسیدسیتریک، کلسیم، منیزیم، 
ویتامین C، فلاوونوئید، پکتین و لیمونین است که ایمنی بدن را تقویت و با عفونت ها 

مقابله می کند.
لیموترش دارای خواص بسیاری است و در تقویت  عملکرد معده، درمان عفونت های 
پوستی تاثیرگذار است. علاوه بر این لیمو به عنوان یک مسکن قوی به خصوص در 
دردهای روماتیسمی ،خوشبوکننده و برطرف کننده آفت دهان عمل می کند. این 
خوراکی زرد رنگ یک آرام بخش طبیعی و ضدخستگی مفرط است و سرگیجه، 
اضطراب، تنش و دستپاچگی را از بین می برد. لیمو حاوی اسیدسیتریک بوده که در 

درمان آکنه بسیار موثر است و مانند یک لوسیون ضد جوش شبانه عمل می کند.
این ماده غذایی ترش مزه یک تب بر فوری و قاتل فشارخون محسوب می شود.

چرا در تابستان احساس خستگی می کنیم؟
در فصل تابستان افراد بیشتر دچار خستگی و کسالت می شوند اما چرا گرما موجب 

احساس رخوت و بی حالی می شود؟
 به گفته کارشناسان در فصل تابستان و گرما فعالیت بدن برای خنک ماندن افزایش 

می یابد و این کارِ اضافی، باعث بروز احساس خستگی می شود.
همچنین بدن در این فصل از سال به خصوص زیر نور خورشید به سختی کار و 
تلاش می کند تا دمای طبیعی و داخلی خود را حفظ کند.در روزهای داغ تابستان بدن 
برای حفظ و ثابت نگه داشتن دمای خود راهکارهای متفاوتی را در نظر بگیرد. به طور 
مثال رگ های خونی باز شده و باعث می شود خون بیشتری در نزدیکی سطح پوست 
جریان داشته باشد. در این فرآیند خون گرم خنک شده و گرما به سمت خارج پوست 
هدایت می شود. همچنین به دلیل افزایش جریان خون در نزدیکی پوست صورت افراد 
هنگام احساس گرما سرخ تر می شود.علاوه بر این، بدن هنگام گرما تعریق می کند. 
تعریق روی سطح پوست موجب خنک شدن آن می شود. در این شرایط ضربان قلب 
و میزان سوخت و ساز بدن افزایش می یابد.به گزارش لایو ساینس، افزایش ضربان 
قلب و بالا رفتن میزان سوخت و ساز در نهایت موجب می شود فرد احساس خستگی 

و خواب آلودگی داشته باشد.

علمی و سلامت 
پنجشنبه -بیست وششم مردادماه ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4353

دلایل بی حسی و سوزش در بدن 
احتمالا برای شما هم پیش آمده است که مدتی را در حالت چهار زانو سپری کرده و پس 
از بلند شدن از جای خود با بی حسی یکی از پاهایتان مواجه شده اید. احساس درد و سوزن 
سوزن شدن پا یا دست پس از حالت بی حسی که به نام به خواب رفتن شناخته می شود، 
برای همه ما آشنا است. این احساس به پارستزی ارجاع می شود، که در قالب شکل گیری 

احساس سوزش یا بی حسی در یک قسمت بدن بدون هشدار قبلی تعریف می شود. 
به گزارش گروه سلامت عصر ایران ، حساسیت در ناحیه تحت تاثیر قرار گرفته به طور 
معمول در مدت زمان کوتاهی کاهش می یابد اما طی این مدت و به ویژه زمانی که حساسیت 
در اوج خود قرار دارد، حتی یک تماس کوچک می تواند دردناک باشد. شایع ترین نوع 
پارستزی به نام »پارستزی گذرا« شناخته می شود و برای چند ثانیه تا چند دقیقه ادامه 

می یابد. 
این احساس سوزن سوزن شدن می تواند به واسطه موارد مختلفی شکل گرفته باشد، و 
با توجه به این که یک مشکل سلامت زمینه ای وجود دارد یا خیر، می تواند نسبتا بی ضرر 
باشد. با این وجود، هنگامی که یک نگرانی سلامت دیگر وجود دارد، پارستزی نیز می تواند 
حالت مزمن به خود بگیرد. در ادامه با برخی از دلایل شکل گیری احساس بی حسی و سوزن 

و سوزن شدن قسمتی از بدن بیشتر آشنا می شویم. 
وضعیت نامناسب

وضعیت نامناسب می تواند دلیل احساس سوزن سوزن شدن در زمان به خواب رفتن دست 
یا پا باشد. دلیل این شرایط فشار طولانی مدت روی اعصاب است، که در نتیجه آن احساس به 
آرامی قطع می شود. این نوع از پارستزی پس از رفع فشار کاهش می یابد و از بین می رود، 
همانند زمانی که برای مدتی طولانی در یک حالت بی حرکت نشسته اید. حس به آرامی به 

ناحیه تحت تاثیر قرار گرفته باز می گردد. 
حمله هراس 

هنگامی که یک حمله هراس را تجربه می کنید، بدن معمولا به میزان کافی اکسیژن 
دریافت نمی کند، زیرا تنفس به صورت کوتاه و بریده بریده انجام می شود. هنگامی که این 
اتفاق رخ می دهد، مغز به میزان کافی اکسیژن برای عملکرد درست اعصاب دریافت نمی 
کند. این شرایط می تواند موجب از دست رفتن آرام حس در اندام ها و تجربه پارستزی شود. 
این شرایط موقتی است، و پس از برطرف شدن حمله هراس و از سرگیری تنفس عادی، 
احساس سوزن سوزن شدن نیز به تدریج در اندام از بین خواهد رفت. برای مقابله با حملات 
هراس می توان اجتناب و خروج از یک موقعیت اضطراب آور و همچنین تمرینات تنفس که 

بر دریافت اکسیژن کافی متمرکز هستند، را مد نظر قرار داد. 
کم آبی بدن 

هنگامی که بدن به میزان کافی آب دریافت نمی کند، هیچ چیزی عملکرد درستی نخواهد 
داشت. کم آبی بدن می تواند موجب عوارض جانبی ناخوشایندی شود، که احساس سوزن 
سوزن شدن یکی از آنها است. اگر در حال تجربه پارستزی گذرا هستید و اعصاب در ناحیه 
تحت تاثیر قرار گرفته زیر فشار نبوده اند، اطمینان حاصل کنید که به میزان کافی آب 

مصرف می کنید. 
مصرف آب به میزان کافی می تواند احساس سوزن سوزن شدن را برطرف کرده و از 

پارستزی بیشتر پیشگیری کند. 
ویپلش گردن

هنگامی که سر خود را بیش از اندازه سریع حرکت می دهید، احتمالا شکل گیری درد در 
ناحیه سر و گردن را تجربه کرده اید. ویپلش زمانی شکل می گیرد که عضلات به کار گرفته 

شده با شتاب بالا افزایش و کاهش سرعت را تجربه می کند. 
پارستزی می تواند به صورت مستقیم پس از ویپلش شکل بگیرد. گاهی اوقات، حس می 
تواند طی چند دقیقه کاهش یابد. با این وجود، ویپلش می تواند یک آسیب بالقوه خطرناک 
به عضلات وارد کند، از این رو، اگر درد، سرگیجه و بی حسی را تجربه می کنید به پزشک 

مراجعه کنید. 
کمبود مواد مغذی 

سلامت بدن انسان بر اساس آن چه مصرف می کنید، شکل می گیرد. پارستزی می تواند 
به واسطه کمبود برخی مواد مغذی شکل بگیرد. یک سبک زندگی سالم تر و جامع تر می 
تواند از این شرایط پیشگیری کند، اما پزشک ممکن است مصرف مکمل هایی مانند ویتامین 
B12، را برای کمک به بهبود پارستزی پیشنهاد دهد.  پارستزی گذرا می تواند نسبتا بی ضرر 
باشد، اگرچه کمی ناخوشایند است. در مقابل، پارستزی مزمن داستان متفاوتی دارد و ممکن 
است مساله ای جدی تر باشد.  اگر برای مدت زمانی طولانی علائم بی حسی و سوزن سوزن 
شدن را در اندام ها و دیگر بخش های بدن خود تجربه می کنید، بهتر است به پزشک مراجعه 
کنید تا اطمینان حاصل شود با یک بیماری جدی، مانند یک اختلال مغزی یا نخاعی، یا یک 

بیماری خودایمنی مواجه نیستید.

تعریق بیش از اندازه پاها یکی از مشکلات آزادهنده ای است که فرد و اطرافیان 
وی را کلافه می کند. هر مشکلی راه حلی دارد و برای حل آن ابتدا باید علت یابی 
کرد. مشکل تعریق پاها نیز علت و عواملی دارد که ممکن است ناشی از عدم رعایت 
بهداشت یا مشکلات سلامتی و غیره باشد.در این مطلب به علل وعوامل احتمالی 
تعریق زیاد پاها اشاره می کنیم. اگر به تنهایی قادر به کنترل این مشکل نیستید 

حتما به متخصص بیماری های پای مراجعه کنید.
کفش های نامناسب می پوشید

یکی از عوامل اصلی تعریق زیاد پاها که البته به راحتی قابل حل می باشد 
پوشیدن کفش های نامناسب است. پاها جزو اعضای مهم هستند و کفش ها نیز 
به دلیل تماس زیاد با پاها بسیار مهم هستند اما متاسفانه اکثر افراد اهمیتی که 

لازم است را به کفش و انتخاب آن نمی دهند. 
اگر از کفش هایی با کیفیت پایین و جنس مصنوعی یا کفش های بسیار تنگ 
استفاه می کنید بدانید که به سلامت و بهداشت پاها آسیب می زنید. انتخاب 
چنین کفش هایی مانع از هوا رسانی به پاها می شود و جنس نامناسب و بی 
کیفیت کفش باعث افزایش تعریق در پاها می شود. بهتر است کفش هایی با 
جنس خوب و طبیعی و اندازه پایتان انتخاب کنید. کفش های تنگ و نامناسب 
علاوه بر تعریق پاها باعث بروز مشکلات دیگری مانند فرورفتگی ناخن در گوشت 

پا می شود.
جوراب نامناسبی می پوشید

استفاده از الیاف مصنوعی و پلاستیکی در بافت جوراب روز به روز در حال 
افزایش است. متاسفانه الیاف مصنوعی و نایلونی باعث افزایش دمای پاها می شود 
و عرق را بیشتر می کند. شاید چنین جنس هایی در زمستان مشکل زیادی ایجاد 
نکند. اما در هوای گرم یا در حین ورزش مشکلات زیادی به بار می آورند. بنابراین 

توصیه می شود از جوراب های نخی و مناسب استفاده کنید.
پاهایتان در کفش حبس می شود

خیلی از افراد از صبح تا آخرهای شب سرکار هستند و پاهایشان تمام روز در 
کفش حبس می شود.اگر نمی توانید از صندل یا کفش های راحتی استفاده کنید 

به احتمال زیاد با مشکل تعریق زیاد پاها مواجه هستید. 
بهتر است سعی کنید در طول روز یعنی بعد از ظهر یا عصر چند ساعت کفش 
ها را در بیاورید. از هر فرصتی برای استفاده از کفش های راحتی و صندل استفاده 
کنید. برای استراحت پاها شبها پاهایتان را داخل لگن آب گرم قرار دهید تا 

استراحت کنند.
تغذیه تان نامناسب است

شاید ندانید و یا باورتان نشود اما برخی مواد غذایی باعث افزایش تعریق 
پاها می شوند. در بین این مواد غذایی می توان به مواد غذایی تند، نوشابه 

های گازدار و کافئین اشاره کرد. اگر تعریق زیادی در ناحیه پاها دارید چند 
هفته تا چند روز از مصرف این مواد غذایی اجتناب کنید. اگر بعد از این 
مدت تغییر و بهبودی در تعریق پاها حاصل شد مصرف این مواد غذایی را 

کاهش دهید.
مشکلی در سلامتی تان دارید

مشکلاتی مانند دیابت، بیماریهای مربوط به دستگاه عصبی، مشکلات کبدی و 
یبوست باعث افزایش تعریق در ناحیه پاها می شود. اگر از کیفیت خوب کفش ها 
و جوراب هایتان اطمینان دارید و تغذیه تان حاوی ترکیباتی که گفته شد نیست 

اما پاهایتان زیاد عرق می کند بهتر است نزد پزشک رفته و آزمایش دهید.
دچار هایپرهیدروز هستید

هایپرهیدروز یا تعریق زیاد وضعیتی است که باید با مداخله پزشک تشخیص 
داده شود. در این مشکل در غدد مولد عرق برخی نواحی بدن اختلالی وجود دارد 
و در این صورت بدون دلیل مشخصی تعریق زیادی تولید می شود. در برخی موارد 
جدی برای درمان و کنترل مشکل نیاز به مداخله دارویی وجود دارد. در برخی 

موارد بسیار حاد حتی جراحی های سرپایی نیز انجام می شود.
بهداشت را رعایت نمی کنید

یکی از رایج ترین عوامل تعریق زیاد عدم رعایت بهداشت است. اگر بهداشت پا 
را درست رعایت نکنید تعریق و بوی بد اجتناب ناپذیر می شود. برای مقابله با این 
مشکل لازم است پاها را به خوبی شستشو دهید و آنها را با دقت خشک کنید. هر 
روز جوراب هایتان را عوض کرده و بشویید. می توانید از پودر تالک نیز برای جذب 

تعریق زیاد استفاده کنید.
مضطرب یا عصبی هستید

یکی از عوامل اصلی تعریق زیاد پاها عوامل روحی است. در شرایطی که احساس 
ترس، استرس، اضطراب، عصبانیت و غیره غلبه می کند میزان تعریق بیشتر می 

شود. برای مقابله با این مشکل آرامش تان را حفظ کنید.
زمینه ژنتیکی دارید

در برخی مواقع تعریق زیاد پاها به دلیل عوامل ژنتیکی رخ می دهد. اگر از اعضای 
خانواده تان افرادی بوده اند که از تعریق زیاد پاها رنج برده اند احتمالا شما نیز به 
این مشکل دچار هستید. در اینصورت غیر از انتخاب محصولات بهداشتی و رعایت 

بهداشت کار دیگری از دستتان بر نخواهد آمد.
پاهایتان دچار باکتری شده است

پاها به دلیل قرار گرفتن در کفش و محبوس بودن محل مناسبی برای رشد 
باکتری ها هستند. اگر دچار قارچ ناخن هستید حتما از پماد مناسب برای مقابله 
با این مشکل استفاده کنید و یا اینکه به پزشک مراجعه کنید. درمان این مشکل 

می تواند تعریق زیاد پاها را نیز کاهش دهد.

  10 علت
  تعریق زیاد پاها

 

رونمایی از یک دستگاه فشار خون جدید با 
دقت بالا

یک تیم از دانشمندان در انگلیس، با امید ریشه 
واکسن  یک  اطفال،  فلج  بیماری  کامل  کردن  کن 
فلج اطفال سینتتیک را تولید کردند که حاوی ذرات 
ویروس غیرعفونی بوده و می تواند به سرعت و با هزینه 

کم در یک بستر نزدیک به گیاه تنباکو رشد کند.
یکی از بزرگترین موفقیت ها در زمینه پزشکی در 
قرن بیست و یکم، ریشه کنی فلج اطفال است. از 
زمان معرفی یک واکسن در دهه 1950، موارد فلج 

اطفال 99 درصد کاهش یافته است.
برای ایجاد یک واکسن، ابتدا باید مقادیر زیادی از 
ویروس تولید شود. اگر ما می خواهیم یک ویروس را 

از جمعیت جهان به طور کامل ریشه کن کنیم، نیاز 
به توسعه واکسن های جایگزینی داریم که مبتنی بر 

یک ویروس زنده نباشند.
این روش های ساخت واکسن جایگزین، به طور 
کرده  استفاده   )VLPs(مانند ویروس  ذرات  از  کلی 
که ذرات غیرعفونی بوده و کاملا شبیه ذرات ویروس 
هستند، اما اساسا توخالی بوده و نمی توانند باعث ایجاد 

عفونت شوند.
در مورد ویروس  فلج اطفال، واکسن های قبلی که 
بوده اند،  یافتند، موثر  توسعه  از VLPها  استفاده  با 
اما چالش محققان پرورش VLP با سرعت بیشتر، 

ارزان تر و در مقیاس بالا بود که می تواند مقدار زیادی 
از واکسن را تولید کند.

گروهی از محققان در مرکز جان اینز برای اولین بار 
موفق به پرورش ویروس مقلد فلج اطفال در داخل 

برگ های یک خانواده نزدیک از گیاه تنباکو شدند.
پروفسور جورج لوموونسف از مرکز جان اینز می 
ویروس های  رشد  در  سیستم  این  "زیبایی  گوید: 
غیر پاتوژنیک در گیاهان است که توانایی ما را برای 
با  مبارزه  برای  واکسن  کاندیداهای  تولید  افزایش 
تهدیدات جدید برای سلامت انسان افزایش می دهد.

در حال حاضر تنباکو به انواع مختلفی از کالاهای 
مثبت در دنیای پزشکی تبدیل شده است. از تولید 
میلیون ها دوز واکسن H1N1 در سال 2013 تا کمک 
به تولید مولکول ضد التهابی و درمان بیماری های خود 
ایمنی، گیاه تنباکو مطمئنا جبران سال ها خسارتی که 
به واسطه استفاده نادرست به بدن انسان وارد شده 

است را خواهد کرد.
پژوهش اخیر از دانشگاه ایالتی آریزونا نشان می دهد 
که یک واکسن مبتنی بر VLP  برای مقابله با ویروس 
زیکا می تواند با استفاده از همانگونه گیاهی تولید 
آزمایش  با موفقیت روی موشها  این واکسن  شود. 
شده و فاز آزمایشات انسانی آن تا دو سال آینده آغاز 

خواهد شد.
محققان امیدوارند که با استفاده از این روش نوین 

بتوانند فلج اطفال را به طور کامل ریشه کن کنند.

رییس پژوهشکده علوم پایه کاربردی از دست ورزی ژنتیکی ارقام کلونی چای 
مقاوم به تنش خشکی و تکثیر آن از طریق کشت بافت در آینده خبر داد و 
گفت: بهینه سازی کیفی چای سیاه ایرانی در دستور کار این پژوهشگاه قرار 

دارد.
دکتر میرزایی  اظهار کرد: با توجه به کاهش 25 درصدی مساحت زمین های 
کشاورزی در جهان به علت خشکی، تولید محصولات کشاورزی به لحاظ کمی 
و کیفی بطور چشمگیری کاهش یافته است. رییس پژوهشکده علوم پایه 
کاربردی جهاد دانشگاهی ادامه داد: بنابراین معرفی گیاهان با ارزش غذایی بالا 
مانند گیاه لاتیروس )با حدود 34 درصد پروتئین( و یا تولید گیاهان مقاوم به 
خشکی می تواند از راهکارهای مناسب در بهبود کمی )عملکرد( و کیفی باشد.

وی افزود: همچنین جایگزینی گیاهان پیر با گیاهان نوپا از طریق کشت بافت 
به عنوان یکی از روش های سریع تکثیر گیاهان با صفات ژنتیکی یکسان و غالب 

از دیگر اهداف گروه پژوهشی فیزیولوژی و ژنتیک گیاهی است.
میرزایی تصریح کرد: گروه پژوهشی فیزیولوژی گیاهی، بیشترین تحقیقات 
خود را روی گیاه استراتژیک چای به عنوان دومین نوشیدنی پر مصرف پس 
از مصرف کل چای دنیا  تا 4.5 درصد  با معرفی حدود 4  از آب در دنیا و 
متمرکزکرده است. لذا در راستای رسیدن به اهداف ذکر شده، چندین طرح  
شاخص را در کارنامه تحقیقاتی خود داشته و برنامه های ویژه ای برای تکمیل 

پژوهش در خصوص این گیاه استراتژیک در دست انجام داریم.
رییس پژوهشکده علوم پایه کاربردی جهاد دانشگاهی ادامه داد: افزایش 

عملکرد گیاه چای )Camellia sinensis(از طریق دست ورزی ژنتیکی خواب 
جوانه، تکثیر گیاه چای از طریق کشت بافت و افزایش مقاومت به خشکی در 
ارقام حساس گیاه Lathyrus sativus  از طریق دست ورزی ژنتیکی از جمله 

اقدامات در حال اجرا توسط این گروه پژوهشی است.
وی در پایان طرح ها و برنامه های آینده گروه پژوهشی فیزیولوژی گیاهی 
را دست ورزی ژنتیکی ارقام کلونی موجود چای جهت ایجاد مقاومت به تنش 
خشکی و تکثیر آن از طریق کشت بافت و بهینه سازی کیفی چای سیاه 
ایرانی، افزایش میزان کاتچین در برگ چای از طریق افزایش بیان آنزیم های 

موثر عنوان کرد.

دانشمندان با افزودن گرافن به تار عنکبوت، آن را 
قدرتمندتر کرده اند.

محققان ایتالیایی و انگلیسی با افزودن ماده ای به 
تار عنکبوت آن را قدرتمندتر کرده اند.

این تحقیق به رهبری نیکولا پوگنو از دانشگاه 
ترنتو ایتالیا انجام شده است. محققان، آبی مخصوص 
به سه نوع عنکبوت دادند که در آن ذرات ریز گرافن 

و نانوتوپ های کربن وجود داشت.  

پس از آنکه عنکبوت ها از این آب خوردند، هنگام 
تنیدن تار  گرافن ها به فیبر آن افزوده شد. به این 
ترتیب تار تنیده شده قدرت و استقامت بیشتر یافت.

شدیم  متوجه  ما  گوید:  می  باره  این  در  پوگنو 
 5.4 معادل  قدرتی  تنیدند  ها  عنکبوت  که  تاری 
نیز 1570 ژول  گیگاپاسکال دارد و استقامت آن 

بر گرم است.
 1.5 عنکبوت  معمولی  تار  قدرت  آنکه  حال 

گیگاپاسکال و استقامت آن 150 ژول برگرم است. 
تنیده  تاکنون  که  است  تاری  قدرتمندترین  این 
شده و استقامت آن با فیبرهای کربنی قابل مقایسه 

است.
البته این تحقیقات در مرحله اولیه است اما نتایج 
ما نشان می دهد مسیر برای ساخت تارهای طبیعی 
قدرتمندتر هموار است بنابراین می توان  یکی از 

قدرتمندترین مواد موجود در جهان را ارتقا داد.

استفاده مفید از گیاه تنباکو برای مقابله با فلج اطفال و زیکا

تلاش محققان برای تولید چای مقاوم به خشکی

دانشمندان تار عنکبوت را قدرتمندتر کردند

خون  "فشار  اندازه گیری  برای  جدید  روش  یک  توسعه  به  موفق  محققان 
سیستولیک")systolic blood pressure( شدند که بسیار دقیق تر از دستگاه های فشار 

خون اتوماتیک عمل می کند.
دستگاه های  فشار خون اتوماتیک که امروزه و به طور رایج از آنها استفاده می شود بعضا 
دچار خطا و اشتباه می شوند. دستگاه های قدیمی فشار خون نیز که می تواند از نتایج 
نادرست جلوگیری کند باید توسط یک متخصص پزشکی مورد استفاده قرار گیرد. 
اما محققان در این روش از "تغییرحجم سنجی نوری")photoplethysmography( که 
یک روش نوری برای تشخیص تغییرات حجم خون درون بافت است، بهره می گیرند. 
با استفاده از این روش بیمار به سادگی می تواند قسمتی از دستگاه را که مانند پالس 
اکسیمتر)Pulse Oximeter( یا اکسیژن سنج خون است، بر روی هر دو انگشت اشاره 
قرار داده و کاف متورم شونده این دستگاه را مانند نمونه های معمول دور بازو قرار دهد. 
کاف یک پوشش دو لایه از جنس پارچه است که خاصیت ارتجاعی نداشته و به دور 
بازو پیچیده می شود. تمامی روند گرفتن فشار خون مانند دستگاه های معمول انجام 
شده به طوریکه کاف را تا جاییکه نبض دیگر حس نشود باد کرده و مابقی پروسه 
نیز به روال همیشگی ادامه می یابد.اما به جای استفاده از نوسانات فشار کاف برای 
تخمین فشار خون سیستولیک، سیستم جدید فشار خون به بررسی چگونگی اشباع 
خون در درون انگشتان در زمان تغییر در کاف می پردازد. از آنجا که یکی از بازوها 
دارای کاف بوده و دیگری نیست این سیستم، اشباع خون بین سمت چپ و راست 
را مقایسه می کند. همانطور که فشار به بیش از میزان فشار خون سیستولیک افزایش 
می یابد، پالس تشخیص داده شده از بین رفته و زمانی که فشار کاف به زیر فشار خون 

سیستولیک می رسد مجددا باز می گردد.

ساخت کوله پشتی ضدضربه با صندلی اداری
یک دانشجوی طراحی انگلیسی با استفاده از پشتی صندلی اداری، کوله پشتی 

ضدآب و ضد ضربه ساخته است.
طبق تحقیق دانشگاه بیرمنگام در انگلیس سالانه بیش از 810 هزار صندلی اداری 
دور انداخته می شود. در همین راستا یک دانشجوی طراحی این دانشگاه راهی برای 
استفاده دوباره از این زباله ها یافته است. او با استفاده از پشتی صندلی، کوله پشتی 

هایی با پوسته مقاوم می سازد.
این کوله پشتی ها که Rest نام گرفته اند بسیار مقاوم، ضد آب و ضد ضربه هستند. 

همچنین می توان از آن به عنوان خورجین روی دوچرخه نیز استفاده کرد.
این کوله پشتی به تازگی جایزه)بنیاد رویال هنر( در بخش جوایز طراحی های 

دانشجویی را برنده شده است.
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استاندار: 

قوانین جذب سرمایه گذاری در قم اصلاح
 می شود 

استاندار قم با بیان این که موانع سرمایه گذاری در استان به خوبی شناسایی شده 
است گفت: پیگیری اصلاح قوانین جذب سرمایه گذاری در دستور کار مدیران قم 

قرار دارد. 
سید مهدی صادقی عصر سه شنبه در نشست با کارآفرینان جوان و سرمایه گذاران در 
شهرک های صنعتی استان قم افزود: باید با فراهم آوردن همه زمینه ها، سرمایه ها را به 
خوبی جذب کرده و به گونه ای برنامه ریزی کنیم که سرمایه گذاران با اطمینان در این 
جهت گام بردارندوی در ادامه گفت: در سال های اخیر همه همت و تلاش خود را برای 
رونق تولید و اشتغال در استان به کار گرفته و از هیچ کمک و حمایتی مضایقه نکرده 
ایم.صادقی اضافه کرد: حمایت از تولید و اشتغالزایی از اولویت های جدی دستگاه های 
اجرایی استان است تا بتوانیم هرچه بیشتر مشکلات معیشتی مردم را کاهش دهیم و در 

این جهت به مدیرانی که درک واقعی از شرایط داشته باشند نیازمندیم. 
وی از همه فعالان صنعتی استان قم که با همه کمبودها و موانع در جهت گسترش 
تولید و صادرات تلاش می کنند قدردانی کرد و گفت: عمده مشکلات واحدهای 
صنعتی، باید از طریق سیاست گذاری های کلان و تصویب قوانین مرتفع شود و آن 
دسته از مسائل و مشکلاتی که در استان قابل برطرف شدن است، به طور حتم با 

جدیت پیگیری می شود. 
صادقی با بیان این که برای رونق در تولید و اشتغال در کشورمان باید برنامه ریزی 
دقیق و مشخص داشته باشیم، خاطرنشان کرد: مشکل مالیات بر ارزش افزوده برای 
واحدهای صنعتی تا حدود بسیاری برطرف شده است و اگر هم مساله ای برای یکی از 

فعالان وجود دارد، به فوریت برطرف می شود. 
نشست استاندار قم با کارآفرینان جوان و سرمایه گذاران در شهرک های صنعتی 
استان قم با حضور جمعی از مسئولان اقتصادی و فعالان صنعتی در سالن جلسات 
امام جواد)ع( استانداری قم برگزار شد و در این جلسه، چهار تن از کارآفرینان جوان 

استان تجلیل شدند. 
استان قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، 
محمود آباد، ثامن الائمه)ع( - قنوات - و فناوری اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و چهار 

ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است.
آمارها نشان می دهد در استان قم یک هزار و 998 واحد صنعتی وجود دارد که از 
این تعداد 498 واحد دچار رکود هستند، یک هزار و 221 واحد به صورت فعال و نیمه 

فعال و سایر واحدها با تمام ظرفیت به فعالیت خود ادامه می دهند.
بیش از 95 درصد واحدهای صنعتی قم را صنایع کوچک و متوسط تشکیل می 

دهد. وسعت 11 شهرک و ناحیه صنعت استان قم بالغ بر 3 هزار و 700 هکتار است.

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان قم  اعلام کرد

توسعه 356 هکتاری شهرك صنعتی محمودآباد قم 
مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم از توسعه 100 درصدی شهرك صنعتی 

محمودآباد استان به میزان 356 هکتار طی یکسال گذشته خبرداد.
امیرطیبی نژاد در نشست صمیمی استاندار قم با جمعی از کارآفرینان و سرمایه 
گذاران شهرك های صنعتی قم با اعلام این خبر اظهارداشت: با توجه به استقبال روز 
افزون سرمایه گذاران از شهرك های صنعتی قم، اقدامات لازم برای توسعه فضاهای 

موجود اجتناب ناپذیر است.
وی با بیان اینکه طی چند سال اخیر استقبال و حضور صنعتگران در شهرك صنعتی 
محموداباد قم چشمگیر بوده است گفت: وجود فعافیت های مالیاتی، تامین برق 
و زیرساخت های لازم، دسترسی سریع وآسان به اتوبان قم - تهران و  دسترسی 
به فرودگاه امام خمینی)ره( بعنوان بزرگترین فرودگاه کشور و نزدیکی به تهران از 

مهمترین عوامل این اقبال بحساب می آید.
طیبی نژاد دوراندیشی و حرکت و تامین زیرساختی و الزامات حضور سرمایه گذاران 
را مد نظر قرار داد و تصریح کرد: در همین راستان و با هدف آماده سازی زمینه حضور 
بیشتر سرمایه گذاران، این شرکت توسعه فاز سوم شهرك صنعتی محمودآباد قم را در 

دستور کار قرار داد.
وی با تقدیر از مجموعه مدیران استان در همراهی با شرکت شهرك های صنعتی قم 
بیان داشت: خوشبختانه با نگاه مثبت ایجاد شده در استان توسط استاندار برای حمایت 
از تولید، اشتغال و سرمایه گذاری، همراهی خوبی را از طرف ادارات مربوطه و بخصوص 

منابع طبیعی برای توسعه شهرك های صنعتی و بخصوص محمودآباد داشتیم.
مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم با بیان اینکه طی یکسال اخیر وسعت 
شهرك صنعتی محمودآباد 356 هکتار اضافه شد گفت: با اضافه شدن این مقدار وسعت 
کل شهرك به 700 هکتار رسید. که نشان از افزایش 100 درصدی وسعت شهرك است.

رئیس اداره سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم: 

کمبود صندلی سینمایی در قم جدی است 
رئیس اداره سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم، با بیان اینکه این استان با 
کمبود سرانه صندلی سینمایی مواجه است گفت: تا پایان امسال حدود یکهزار صندلی 
و تا پایان سال 97 نیز یکهزار صندلی سینمایی دیگر به ظرفیت سالن های نمایشی 

قم افزوده می شود. 
محمد کاظم رضوانی درگفت و گو با ایرنا با بیان اینکه سه سینما با چهار سالن 
نمایش چند منظوره دولتی تا پایان امسال در قم به بهره برداری می رسد ادامه داد: 
سینما ولایت با 220صندلی، سینما پردیسان با 220 صندلی و سینما تالار مرکزی 
شهر با 2 سالن 200 و 400 صندلی تا پایان امسال به بهره برداری می رسند که 
دراین اماکن علاوه بر نمایش فیلم، زیرساخت مناسبی برای گروه های هنری نیز 
فراهم می شود.وی ادامه داد: به دلیل کمبودها و ظرفیت های استان، صنعت سینما 
درقم به یک صنعت پررونق در سال های گذشته تبدیل شده که به همین دلیل در 
تعدادی از مجتمع های تجاری درحال ساخت بخش خصوصی در قم، احداث سالن 
سینما نیز پیش بینی شده است.رئیس اداره سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی قم افزود: 10سالن نمایش فیلم توسط بخش خصوصی درحال ساخت است 
که با بهره برداری از این طرح ها، یکهزار صندلی سینمایی دیگر به ظرفیت سینمایی 

قم تا پایان سال 97 افزوده می شود.
وی با گسترده خواندن استقبال مردم قم از سینما گفت: بر اساس برآوردها، سال 
گذشته نزدیک به400 هزار نفر برای تماشای فیلم های سینمایی به سینماهای قم 
مراجعه کرده اند.رئیس اداره سینمایی قم، اظهار داشت: تعداد صندلی های سینمایی 
موجود در قم 940 صندلی است که با بهره برداری از 2 هزار صندلی تا پایان سال 97، 

تعداد صندلی سینمایی در قم به سه هزار صندلی افزایش می یابد.
وی بیان اینکه سه سینمای فعال با چهار سالن نمایش فیلم در قم فعال است ادامه 
داد: سه سینمای ونوس با 300 صندلی، سینمای تربیت با 500 صندلی و سینمای آیه 

با 140 صندلی هم اکنون در شهر قم فعال هستند.
وی بهره برداری از پردیس سینمایی ونوس با 2 سالن نمایش و ظرفیت مجموع 300 
صندلی در سال 1389 به عنوان نخستین سینمای دارای سیستم پخش صدای دالبی 
اقدامی ارزشمند در بهبود زیرساخت های سینمایی در قم دانست و ادامه داد: سالن 
سینمایی شهر آفتاب با ظرفیت 500 صندلی و درقالب سه سالن بهمن ماه امسال به 

بهره برداری می رسد.
رضوانی، با بیان اینکه وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی خود را موظف به حمایت و 
تجهیز سالن های سینمایی بخش خصوصی و دولتی می داند گفت: بنیه ضعیف مالی 
برخی سینماداران قدیمی و عدم تخصیص سهم تسهیلات استانی مهمترین دلایل 
ضعف توسعه و افزایش سالن های سینما در قم می باشد.رئیس اداره سینمایی اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی قم گفت: 12 موسسه فرهنگی هنری فیلم سازی، 9 آموزشگاه 
آزاد سینمایی و 2 انجمن سینما جوان و انجمن پویانمایی در قم فعال است که نشان 
از ظرفیت های بسیار قم در حوزه سینمایی است.وی ادامه داد: انجمن سینما جوان 
قم با سابقه 20 ساله، یکی از درخشان ترین انجمن های سینمایی در کشور است که 
طی سال ها فعالیت علاوه بر تربیت بیش از یکهزار هنرجو، موفق به کسب عناوین مهم 

ملی و بین المللی شده است.
رضوانی با اشاره به برگزاری جشنواره های ملی فیلم در قم ادامه داد: جشنواره 
ملی دوسالانه »نماز و نیایش به روایت دوربین«، جشنواره فیلم فجر و دومین مسابقه 
بزرگ فیلم نامه نویسی با موضوع دفاع مقدس از جمله اتفاق های مهم سینمایی 
در قم است که با استقبال هنرمندان سراسر کشور مواجه شده است. رئیس اداره 
سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم توجه به زیرساخت های سینمایی 
در شهرهای تابعه استان را مورد تاکید قرار داد و گفت: طرح سلام سینما با ایجاد 
سینمای سیار به منظور بهره گیری از شهرهای تابعه از این زیرساخت فرهنگی در 
شهر کهک اجرا و قرار است که در شهرهای دستجرد، سلفچگان،جعفریه و قنوات 

نیز اجرایی شود.
وی اجرایی شدن طرح سلام سینما در بخش های قم را نیازمند حمایت بخشداران 
دانست و گفت: مسئولان و بخشداران این شهرها بایدانگیزه بیشتری برای اجرای این 

طرح داشته باشند تا مانع ازعدم موفقیت طرح دراستان باشیم. 
رئیس اداره سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم در ادامه سابقه فعالیت 
سینما در قم را حدود 42 سال عنوان کرد و گفت: پس از پیروزی انقلاب اسلامی و 
اکران فیلم های انقلابی در سینمای قم علاوه بر استقبال مردم، با استقبال برخی از 
بزرگان و شخصیت های برجسته مواجه شدرضوانی، اوج درخشش سینمای قم را سال 
های ابتدایی دهه 60 شمسی عنوان کرد و افزود: پس از پیروزی انقلاب اسلامی روند 
ساخت سینما در قم سرعت گرفت به گونه ای که ظرف چند سال قم شاهد تاسیس 
چندین سینما از جمله سینمای تربیت، سینما شهر قیام، سینما استقلال، سینما قدس، 

سینما مفید و سینما نور بود.

ابوالفضل کاویانی فعال سیاسی اصلاح طلب:

جناح اصولگرا، قم را پایگاه خود می داند
ایمان/ جواد قاسمي ورجاني

اصلاح طلبان در انتخابات اخیر از دولت دکتر روحانی 
حمایت خالصانه و بی دریغی کردند و مردم نیز با حضور 
گسترده در پای صندوق ها، به تغییر رای دادند. تغییری که 
در دولت یازدهم آنچنان که باید و شاید شاهد آن نبودیم. 
در نظام مردم سالاري دیني همه کاره مردم هستند و 
آنچه مهم است خواست و مطالبات مردم است. حجت 
الاسلام دکتر روحاني در دوازدهمین دوره انتخابات ریاست 
جمهوری، برنامه هاي متفاوتي را با کاندیداهاي دیگر با 
رویکرد تغییر و اعتدال به مردم ارائه داد که با خواست 
داده  را  آنها  کردن  وعده عملي  و  داشت  نزدیکي  مردم 
است. براي پاسخگویي به خواست هاي مردم، مدیراني مي 
بایست قبول مسئولیت نمایند که اعتقاد و باور به مردم و 
مطالباتشان داشته باشند. این موضوع دردولت یازدهم 
آنچنان که بایدو شاید مورد توجه قرار  نگرفت. براي بررسي 
بیشتر این موضوع و شاخص هاي انتخاب مدیران استان، 
سید ابوالفضل کاویاني دبیر انجمن اسلامي معلمان استان 
قم در دفتر روزنامه ایمان حضور پیدا کرد و با خبرنگار ما به 

گفت و گو نشست. 

رئیس جمهور کابینه خود را به مجلس معرفی کرده است، 
با معرفی این کابینه چقدر می توان به تغییر در بین مدیران 
غیرهمسو با دولت که یکی از خواسته های مردم است، 

امیدوار بود؟
آقای رئیس جمهور قبل از انتخابات و در دوران تبلیغات بارها 
اعلام کردند کابینه دولت دوازدهم بایستی قوی تر و همسوتر با 
مردم باشد. معتقدم همه اعضاء کابینه اهل کار و تلاش هستند ولی 
بخشی کار می کنند و در مقابل تهاجمات سینه سپر نمی کنند. 
بر همین اساس کابینه دوازدهم نیاز به اصلاح دارد و باید کابینه ای 
تشکیل شود که صد در صد همراه دولت و مردم باشد. اگر مجلس 
به برخی از اعضای کابینه پیشنهادی دولت رای اعتماد بدهد، نمی 
توان زیاد امیدوار به تغییرات در سطح مدیرانی میانی و استانی 
بود. معتقدم مدیرانی که نه حرف مردم را شنیده اند و نه همسو با 
مردم هستند، نمی توانند جایگاهی در بین کسانی که به این دولت 
رای داده اند، داشته باشند. لذا چشم انداز خوبی در مدیریت استان 

دیده نمی شود.

در دولت یازدهم شاهد بودیم که برخی از مدیران غیر 
همسو با دولت در پست های مدیریتی قم مورد استفاده 
قرار گرفتند که این موضوع یکی از موارد مورد اعتراض 
حامیان دولت در استان قم بود، به نظر شما مدیر غیر همسو 

با خواست مردم در دولت دوازدهم جایی خواهند داشت؟
همانگونه که اشاره کردید، یکی از مباحث مورد اعتراض حامیان 
دولت در استان قم به کارگیری مدیران غیرهمسو با رای مردم در 
پست های مدیریتی استان بود. متاسفانه این افراد به دلیل اینکه با 
اهداف و برنامه های دولت همسو نیستند، نه تنها اهمیتی برای رای 
مردم قائل نیستند، بلکه در برخی موارد کارشکنی هایی را هم می 
کنند. این موضوع در استان قم به جایی رسید که برخی از مدیران 
در انتخابات در زمینه دفاع از رقیب آقای دکتر روحانی مواضعی را 
داشتند و علنا هم اعلام کرده و از اندیشه رقیب حمایت نمودند. 
با منطق و عقل سازگار نیست وقتی کسی دولت و برنامه های 
آن را قبول ندارد، بر سر کار بماند. بارها از استانداران قم خواهش 
کردیم اقدام به تغییر مدیران غیر همسو با دولت نمایند، مدیرانی 
که دل در گروه دولت ندارد و بعضا دلبسته و وابسته دولت اسبق 
می باشند. متاسفانه تا این لحظه توجهی به خواسته های ما نشده 
و همچنان شاهد حضور همان مدیران در استان قم هستیم. بنده 
زیاد امیدوار نیستم که در دولت آینده هم امیدی به تغییرات در بین 
مدیران مطابق با خواست و مطالبات مردم صورت بگیرد. متاسفانه 
باید بگویم اگر این روند پیش برود، جز یاس و ناامیدی در بین رای 
دهندگان چیزی به دست نخواهد آمد و از سوی دیگر حیثیت و 
آبروی اصلاح طلبان که تمام قد و بدون هیچ چشم داشتی خالصانه 
از دولت حمایت کردند و مردم با اعتماد به آنان پای صندوق های 

رای آمدند و به دولت روحانی رای دادند، خواهد رفت.

برخی معتقدند که عملکرد اصلاح طلبان در استان قم 
در انتخابات دوازدهم قابل قبول نبوده، چرا که رقیب دکتر 
روحانی در استان قم رای اول را آورد. تحلیل شما در این 

خصوص چیست؟
کار سیاسی در استان قم بسیار سخت است. به خصوص در ایام 
انتخابات که فشارهای زیادی بر روی اصلاح طلبان وجود داشت 
که بسیار متفاوت با سایر نقاط کشور بود چون جناح اصولگرا قم را 
پایگاه خود می داند. با این وجود تمام همراهان و همدلان دولت 
شب و روز تلاش کردند تا بتوانند در این فضای سنگین گام های 
مثبتی به سوی تحقق آرمان های انقلاب و دولت تدبیر وامید 
بردارند. رقیب از همه ظرفیت های خود بهره گرفت و حتی در 
موارد متعددی دست به بداخلاقی هم زد. غافل از اینکه عزت و ذلت 
از آن خداست. با این وجود شاهد بودیم که رای آقای دکتر روحانی 
در استان قم نسبت به دوره گذشته افزایش داشت و این در حالی 
بود که همسویی با دولت در بسیاری از مدیران سیاسی و اجرایی 
وجود نداشت. شما نگاهی به ترکیب هیئت اجرایی انتخابات در 
استان قم داشته باشید، چند نفر مدافع دولت در این هیئت حضور 
داشتند، چه انتظاری می توان از این هیئت اجرایی داشت؟ با توجه 
به این مباحثی که مطرح شد، معتقدم ستاد آقای دکتر روحانی در 

استان قم عملکرد قابل دفاعی داشت.

وجود مدیران غیر همسو با رای مردم و اهداف دولت 
در استان قم نشات گرفته از چیست؟ به نظر جنابعالی چه 
تدبیری باید صورت بگیرد که دیگر شاهد چنین پدیده ای 

نباشیم.
دولت و طرفداران آن در استان قم بسیار مظلوم واقع شده اند تا 
جایی که بخشداری به خودش حق می دهد به کاندیدای رقیب 
رای داده و رای خود را بر اساس شنیده ها در انظار عمومی نشان 
دهد. ببین چه مظلومیتی است که 4 سال از دولت تدبیر و امید 
گذشته، دو استاندار عوض شده و هنوز چنین مدیرانی مشغول 
به کار هستند. مدیرانی که اعتقاد و باور به رای مردم ندارند و در 
مسیر مخالفت با اکثریت مردم هستند و بعضا برای ماندن دنبال 
حواشی اند. متاسفانه بداخلاقی ها وجود دارد، این رفتارها برای 
عده ای جواب داده و به منافع خود هم رسیده اند. دلیل آن نیز 
تن ندادن به وجود احزاب است، احزابی که با شفاف سازی چهره 
واقعی بازیگران عرصه سیاست را به مردم نشان دهند. عدم وجود 
احزاب ما را در اداره کشور دچار مشکل کرده، لذا نه می توان برای 
انتصاب و انتخاب مدیران تعریف داد، نه جایگاه مجلسی ها و انتخاب 
نمایندگان مجلس و شوارهای اسلامی را در قالبی حساب شده به 
تصویر کشید. لذا هیچ کس در جایگاه خود قرار ندارد. ارتباطات و 
آشنایی جای احزاب را گرفته، هر کس مقرب تر است محبوب تر، 
طی مراحل برای رسیدن به مدیریت میانی و بالایی مطرح نیست. 
گاهی انسان نالایقی جای انسان فرهیخته و صاحب فضل و دانشی 
را می گیرد. ما در کشور مشکل اساسی داریم، تربیت نیروی انسانی 
با اندیشه و فکر مشخص کار احزاب است، نیروی انسانی در احزاب 
تربیت و شناخته می شوند و این باعث جلوگیری از پرش یک شبه 
خواهد شد. تحول و تغییر در اندیشه حق هر کس و دارای تعریف 
است، در حال حاضر شناسنامه سیاسی وجود ندارد لذا چرخش ها 
با منافع شخصی گره خورده است، مرکز نیروسازی و شناخت از 

توانایی ها وجود ندارد.  

برخی معتقدند که بعضی از انتصابات در استان قم با نظر 
آقای لاریجانی صورت می گیرد. آیا می توان حضور مدیران 
غیرهمسو با دولت و مردم و نه چندان توانمند را به حساب 

ایشان نوشت؟

آقای دکتر لاریجانی به عنوان کسی که از مردم قم رای گرفته، 
امروز در جایگاه ریاست قوه مقننه تکیه زده است. حضور ایشان در 
میان مردم و مدیران استان کمرنگ است. به همین دلیل ایشان 
آشنایی کمتری با مشکلات استان دارند. آگاه هستم که کار نماینده 
سرکشی به هر کار کوچک و جزئی نیست، چون کار نمایندگی 
آنقدر سنگین است که فعالیت شبانه روزی هم پاسخگوی آن 
نیست. ولی شناخت مشکلات مردم و سیستم اداری می تواند 
در قانون گذاری کمک باشد. حال اضافه بر کارهای نمایندگی، 
مسئولیت سنگین دکتر لاریجانی که ریاست مجلس هم است را 
به آن اضافه کنید. بر همین اساس حضوررئیس  دفتری توانمند و 
فعال و مورد اعتماد می تواند در راستای پرکردن این خلاء بسیار 
کارساز باشد. اعتقادی به کار عوامفریبانه ندارم ولی حضور در میان 
مردم و آشنایی با مشکلات، کمک کار تصمیمات است. بخشی از 
حل مشکل شناخت و فهم مسئله و مشکل است تا بتوان قانونی را 
وضع کرد که مانعی را از سر راه مردم بردارد نه اینکه خود قانون بر 
مشکلات بیفزاید. آقای دکتر لاریجانی می تواند به رشد و توسعه 
و حل مشکلات استان کمک شایانی نماید، ولی دسترسی مدیران 
به ایشان کار سختی است و دفتر فعالی هم ندارند که این جای 
خالی را با تعامل با مردم و مدیران پر کند. فاصله دکتر لاریجانی 
با وضعیت استان و نداشتن اطلاعات درست باعث می شود به 
نام ایشان مدیرانی منصوب شوند که هم باعث لطمه دیدن دولت 
شوند و هم زیر سوال رفتن خود ایشان، در حالی که شاید روح 
ایشان هم از انتصاب این مدیران خبر نداشته باشد. البته این قضیه 
در اکثر مدیران و مسئولین کشوری وجود دارد که به دلیل عدم 
ارتباط درست و کانال مطمئن و گرد آمدن متملقین در اطرافشان، 
تصمیمات درستی نمی گیرند. امروز با وجود انواع وسایل ارتباطی ما 
شاهد نقص در اطلاعات هستیم، ولی امام علی )ع( با نبود این حجم 
از وسایل ارتباطی از فرسنگ ها راه مطلع می شود که فرماندارش 
بر سر سفره رنگین نشسته و به توبیخ آن می پردازد. چرا؟ چون 
انسان های مطمئن وغیر متملق را چشم و گوش خود قرار داده بود.

در انتخابات اخیر مجلس شورای اسلامی شاهد کاهش 
چشمگیر رای آقای لاریجانی در استان قم بودیم. دلایل 
این کاهش چشمگیر و معنادار رای آقای لاریجانی را در چه 

چیزی می بینید؟
آقای  رای  کاهش  در  تاثیرگذار  و  دخیل  موضوع  مهمترین 
لاریجانی در استان قم، ارتباط ضعیف ایشان با مردم است. انتصاب 
مدیران ناتوان به نام ایشان یکی دیگر از دلایل بسیار مهم در کاهش 
آراء ایشان است. قرار گرفتن آقای لاریجانی در اتاق شیشه و بی 
خبری از جامعه ای که باید به ایشان رای می دادند و نبود یک 
دفتر برنامه دار و پرتلاش از دیگر دلایل این کاهش به شمار می 
رود. نکته اینجاست که رقیب با کارهای عوامفریبانه و ظاهرپسند 
توانست بهترین بهره را از این جای خالی ببرد. معتقدم آقای 

لاریجانی باید برای رفع این نقیصه برنامه جدی داشته باشد.

در انتخابات اخیر مجلس شاهد بودیم که »امیرآبادی« با 
اختلاف بسیار زیادی از »لاریجانی« توانست رای اول مردم 

را به دست بیاورد. تحلیل شما در این خصوص چیست؟
اگر  نبوده است.  من می گویم جایگاه »امیرآبادی« مجلس 
بخواهیم این موضوع را مورد واکاوی قرار دهیم باید به کارکرد 
احزاب برگردیم. اگر ما دارای احزاب و تشکل های قوی بودیم، 
جایگاه ایشان دقیقا معلوم بود و صد البته که ایشان حداقل امروز 
در مجلس حضور نداشتند. به دلیل نبود دانشگاه تربیت نیرو، این 
اتفاقات تکراری وعجیب و قریب را باید شاهد باشیم. کار احزاب 
دادن شناخت و بالا بردن آگاهی مردم  با نشر اندیشه های گوناگون 
است. در نبود آنها عوامفریبی رشد می کند و بعضی از این خلاء 
بهره می گیرند و راه موفقیت را انجام کارهای پوپولیستی می دانند. 
آقای احمدی نژاد هم در این فضا رای بخشی از جامعه را گرفت 
و بازی عوام فریبانه اش از طریق رسانه ملی دامن زده شد. سوء 
استفاده از مذهب و عواطف مردم و تحریکات دینی و ... به دلیل 
خاموش بودن نورافکن احزاب و رسانه های مردمی صورت می 
گیرد. اگر احزاب قوی باشند و مدیران کشور در آن تربیت شوند، 
بسیاری از افراد در جایگاهی که الان قرار دارند، نخواهند بود. اگر 
احزاب قوی باشند به یکباره یک نیروی صفر کیلومتر وارد مجلس 
یا دولت نمی شود و کشور مکرر هزینه ندانم کاری های آنان را 
نخواهد داد. بنده معتقدم مجلس باید قوانینی به تصویب برساند 
و برای گرفتن پست های مدیریتی  اعم از رئیس جمهور ، وزرا  و 
معاونین ، استانداران  و مدیران میانی  شاخص های را مشخص 
کنند تا هرکس نتواند به این جایگاهها دست یابند و با تصمیم های 

خود برای کشور هزینه  ایجاد نکند.

چرا اصلاح طلبان برای حضور در مجلس و شورا دست به 
چنین کارهایی نمی زنند؟

عوامفریبی مخالف اهداف انقلاب و اسلام است. اصلاحات دغدغه 
اش همین است که با عوامفریبی راه و مسیر امام مخدوش نشود. 
اصلاح طلبان به دنبال روشنگری و آشنا نمودن مردم با حقوق و 
وظایفشان هستند. وظیفه دولت در قبال مردم و وظایف مردم در 
مقابل دولت. در قالب عوامفریبی عده ای به منافع کلان می رسند 
و میلیاردها دلار را نیست و نابود می کنند. از طریق دیدن هاله نور 
و بیان اینکه یارانه پول امام زمان )عج( است به آن حیف و میل ها 

می پردازند. اصلاحات مسئول و مدیر را در قبال مردم پاسخگو می 
داند، مردم را ولی نعمت و مسئولین را خدمتگزار و رعیب مردم، لذا 
عوامفریبی با اصلاح طلبی سازگار نیست. ما با هر گونه رفتاری که 
مردم را فریب دهد مخالفین، به همین دلیل از حضور اصلاح طلبان 
وحشت دارند، چون همدلی و همراهی با مردم و دفاع از حقوق 
مسلم مردم برای کسانی که رای مردم را بر نمی تابند، مشکل است.

شورای  دوره  پنجمین  انتخابات  در  قم  طلبان  اصلاح 
اسلامی شهر قم نتوانستند توفیقی به دست آورند. به نظر 

شما دلیل این عدم موفقیت در جذب رای مردم چیست؟
در انتخابات شورای اسلامی شهر قم از سوی اصلاح طلبان 
کارهای بسیار خوبی انجام شد. متاسفانه یکی از مشکلاتی  که 
اصلاح طلبان در همه انتخابات اصلاح طلبان دارند، ردصلاحیت 
هایی است که صورت می گیرد. این موضوع باعث می شود که 
تا آخرین فرصت اصلاح طلبان مشغول باشند و نتوانند به یک 
لیست دلخواه برسند. در این دوره نیروهای متخصص، توانا و با 
تجربه خوبی داشتیم که اصلاح طلب به معنای تعریف شده آن 
نبودند، ولی تا حدودی دلبستگی از نظر فکری به اصلاح طلبان 
داشتند. ما به دنبال این بودیم که در این دوره یک لیستی را ببندیم 
که هم صاحب تجربه و تخصص و توانایی باشند، هم دلبستگی و 
علقه ای به تفکر اصلاح طلبی داشته باشند. ما خودمان به عنوان 
انجمن اسلامی معلمان با اینکه دوستان فرهنگی گله مند بودند، 
سعی کردیم به دنبال سهم خواهی نباشیم. هیچ گلایه ای هم 
نکردیم و فکر می کنم که لیست مناسبی هم بسته شد. افرادی که 
اعتراضی داشتند، بیشتر به خودشان فکر می کردند تا به کار جمعی 
و تشکیلاتی، در کار تشکیلاتی باید منافع جمعی و تشکیلاتی در 
نظر باشد و تن دهیم به لیستی که اکثریت به آن رای داده اند. 
یکی از مشکلات دیگری که با آن مواجه بودیم، همزمانی انتخابات 
ریاست جمهوری با شوراها بود که اصلاح طلبان دغدغه رای آوری 
دکتر روحانی را داشتند و فرصت پرداختن به انتخابات  شوراها 
کمتر بود. با همه این موانع؛ شاهد هستیم که در این دوره اصلاح 
طلبان آراء خوبی را کسب کردند. معتقدم که اگر کاندیداها فعالیت 
بیشتری داشتند و از تک روی پرهیز می کردند، اصلاح طلبان می 

توانستند موفقیت خوبی را در قم رقم بزنند.

وضعیت اصلاح طلبان در استان قم را چگونه ارزیابی می 
کنید؟ منشاء موانع و مشکلاتی که بر سر راه فعالیت اصلاح 

طلبان در استان وجود دارد، چیست؟
اجازه بدهید این موضوع را از یک زاویه دیگر نگاه کنیم. ما هر روز 
شاهد هستیم در کشور یک حزبی چه اصلاح طلب چه اصولگرا، 
ثبت می شود. ملاک و قانون قابل قبولی هم برای تشکیل یک 
حزب نیست. معلوم نیست چه شاخص هایی برای تشکیل یک 
حزب وجود دارد. وقتی در تهران شاهد حضور این همه حزب 
هستیم که می توانند تجمیع شوند و یک یا دو حزب فراگیر تشکیل 
دهند، این سرایت می کند به استان ها و می بینیم که برخی تشکل 
های دو یا سه نفره که خیلی جایگاه و پایگاهی هم در استان ندارند، 
از احزاب و انجمن های با سابقه ادعای بیشتری دارند. البته این فقط 
مخصوص قم نیست و بسیاری از استان ها با این مشکل مواجه 
هستند. اگر در استان های دیگر شاهد هستیم که اصلاح طلبان در 
انتخابات شوراها موفقیتی را به دست آورده اند، به دلیل این بوده 
که افراد شاخص تری برای کاندیداتوری تائید صلاحیت شده که 
به طور طبیعی خودشان صاحب رای بوده اند. در استان قم هم اگر 
امکان حضور افراد شاخص وجود داشت، نه نیازی به تبلیغ بود و نه 
اینکه تفرقه ای به وجود می آمد. ولی وقتی شخصیت های اساسی 
و صاحب نام رد صلاحیت می شوند، به ناچار افرادی در لیست قرار 
می گیرد که برخی دیگر خودشان را همتراز و یا حتی بالاتر از آنان 
می بینند، لذا منشاء تفرقه می شود به خصوص اگر توسط افراد 
مصلحت های ملی و منافع استانی در نظر گرفته نشود. از سوی 
دیگر استان هایی که اصلاح طلبان در آن موفق بوده اند، حتما 
مدیران اجرایی و سیاسی دلسوزتری داشته اند و اعتماد و اطمینان 
بیشتری وجود داشته است. در برخی شهرهای بزرگ مثل تهران  و 
مشهد و غیره مردم به  یک  لیست سیاسی رای دادند که موفقیت 
صد در صدی به دست آورده اند. به هر صورت مولفه های زیادی 

در این خصوص مطرح است.

رئیس جمهور  به عنوان  روحانی  آقای  انتخاب  از  بعد 
دوازدهم، شاهد هستیم افرادی که هیچ تلاشی را در ایام 
انتخابات نداشته اند و بعضا به نفع رقیب هم کار کرده اند، به 
دنبال سهم خواهی و تلاش برای انتصاب مدیران همسو با 

خود هستند. تحلیل شما در این خصوص چیست؟
دولت باید یک شاخص و معیاری برای معرفی و انتخاب مدیران 
داشته باشد. به طور مثال دولت در هر استان یک ستادی داشته 
که زحمات زیادی کشیده است و می تواند یک نظری داشته باشد. 
شخصیت های دیگری هم در استان وجود دارند که همسو با دولت 
هستند و می توانند مشورت دهند. ولی اگر بخواهیم دامن را پهن 
کنیم و بگوئیم که هر کسی از در خانه اصلاح طلبان رد شده است 
باید ادعا کند و لیست بدهد، همه چیز به هم می ریزد. در این حالت 
بعضی از مدیران کشور که می خواهند راحت از یک مسئله ای عبور 
کنند، به این موضوع دامن می زنند که اصلاح طلبان تفرقه دارند 
پس به حرف آنان گوش نمی کنیم. خوشبختانه در این انتخابات 

افرادی که در ستاد دکتر روحانی مسئولیت داشته اند، هیچ کدام 
دغدغه رسیدن به پست و مقام را ندارند. ولی مطالبات مردم را 
به دوش دارند و این امر نادرستی است که دولت بدون توجه به 
ستاد انتخاباتی، خود تصمیم بگیرد. متاسفانه دولت آقای روحانی 

به نظرات ستاد انتخاباتی خودش در استان قم توجهی نمی کند.

برخی معتقدند اصلاح طلبان در استان قم گزینه های 
جامع الشرایطی برای تصدی پست های مدیریتی ندارند، 

نظر شما دراین باره چیست؟
بنده عرض می کنم اصلاح طلبان گزینه دارند، افراد توانمند و 
خوبی را هم دردولت یازدهم معرفی کرده ایم، حتی تا مرحله ابلاغ 
هم رفته اند، ولی بنا به هر دلیلی آقایان موافقت نکرده اند. دیگر آن 
فرد حاضر نیست از آبروی خود بیشتر از این هزینه کند. الان هم 
اسامی را اعلام کرده ایم، البته نه اینکه این افراد از نیروهای اصلاح 
طلب شاخص و مارک دار باشند، افراد معتدل و معقولی هستند 
که می توانند در جهت پیشبرد اهداف دولت بسیار کارساز باشند. 
تا حالا چندین نفر معرفی شدند و مصاحبه هم انجام داده اند، اتفاقا 
مورد پسند هم قرار گرفته اند، ولی معلوم نیست چه دستی در کار 
است و از کجا گرا و آدرس می دهند که در آخرین مراحل کار 
متوقف می شود. در بین نیروهای معتدل و اصلاح طلب شاغل در 
استانداری، افراد زیادی هستند که می توانند بخش های مهمی را 
در دست بگیرند. بخشداران امروز قم چه شاخص هایی دارند که 
نیروهای معتدل و اصلاح طلب استانداری ندارند. آیا ما درمجموعه 
وزارت کشور و بیرون از آن در استان قم نیرویی نداریم که بتواند 
فرماندار یا بخشدار و یا حتی استاندار باشد؟ اما متاسفانه انتصابات در 
استان قم مقداری با دیگر مناطق کشور متفاوت است. آقایان گوش 
به حرف افراد دیگری می دهند و خط از آنها می گیرند. آقایی که 
امروز به عنوان استاندار در قم مشغول فعالیت بوده، این جایگاه خود 
را مدیون چه کسانی است؟ آیا غیراز این است که اصلاح طلبان 
این بستر را فراهم کرده اند که امروز ایشان بر این مسند تکیه بزند؟ 
چطور در گذشته ایشان استاندار قم نبود؟ آقایان باید قبول کنند که 
زحمات و تلاش های اصلاح طلبان فضایی را ایجاد کرده که آنان در 
این جایگاه هستند. اگر حمایت اصلاح طلبان از دولت روحانی نبود 
و دولت دیگری بر سرکار بود، آیا باز هم آقای بهشتی معاون عمرانی 
استاندار قم بود، آقای جمالی معاون سیاسی امنیتی استاندار قم بود 
و ... پس این آقایان باید تلاش کنند تا در این فضا، اکثر نیروهای 
حامی دولت به کار گرفته شوند. مردم یک توقع دارند، آنها رای 
ندادند که کماکان مدیرانی که صدای مردم را نشنیده اند بر سر کار 
باشند تا زمانی که مدیران قدر مردم را ندانند و رضایت این و آن را 

بر رضای مردم ترجیح دهند، مشکل وجود دارد.

باتوجه به جایگاه و شرایط قم، به نظر شما استاندار آینده 
قم باید دارای چه شاخص هایی باشد؟

فضای قم یک فضای معنوی، علمی و فرهنگی است. استاندار قم 
باید فرد قوی و شناخته شده ای باشد و بتواند به راحتی بودجه های 
ملی را جذب کند. از طرف دیگر باید فردی با توانمندی های بالا 
باشد که بتواند با همه بیوت مراجع ارتباط برقرار نماید و خودش در 
این زمینه صاحب نظر باشد. در بخش مسائل فرهنگی باید صاحب 
نظر و تشخیص بوده و پاسخگوی نیازها باشد. در حوزه سیاسی باید 
شناخت کاملی نسبت به فضای سیاسی قم داشته باشد و بتواند با 
تمام گروه های سیاسی تعامل برقرار نموده و گفت و گو کند. اگر 
استاندار قم فرد قوی و توانمندی باشد، دغدغه های دولت در استان 
کاهش خواهد یافت که متاسفانه در حال حاضر چنین وضعیتی در 
استان حاکم نیست و در بخش های سیاسی، فرهنگی و عمرانی در 
قم مشکلات فراوانی داریم. استانداری که می خواهد در قم قبول 
مسئولیت کند، نباید فقط در یک اتاق دربسته باشد، باید دائما 
فضای استان را رصد نموده تا نارضایتی های بیوت مراجع، مراکز 
فرهنگی و مردم را به سرعت برطرف کند. به دلیل جایگاه حساس 
و تاثیرگذار استان قم در سطح کشور و جهان، اگر یک استاندار قوی 
در قم به کار گرفته شود، می تواند کمک شایانی در پیشبرد اهداف 
دولت داشته باشد که متاسفانه در حال حاضر جای استانداری با این 

مختصات در قم خالی است.

آموزش و پرورش یکی از نهادهای حساس و تاثیرگذار 
در کشور است. مدیریت این نهاد در استان قم در دولت 
یازدهم دستخوش تغییراتی شد که چندان مورد اقبال 
این  در  نگرفت.  قرار  استان  اعتدالیون  و  طلبان  اصلاح 

خصوص چه تحلیلی دارید.
متاسفانه آموزش و پرورش در دولت تدبیر و امید مظلوم واقع 
شده است. متاسفم که به حضور یک وزیری تن داده که نه با 
خواسته مردم مطابقات دارد و نه مورد قبول فرهنگیان است، حتی 
تلاش و کوششی هم برای موفقیت این دولت نکرده است. من 
معتقدم وزیر آموزش و پرورش باید حداقل صاحب چند تالیف در 
رابطه با نظام تعلیم و تربیت کشور باشد. وزیر آموزش و پرورش باید 
به ابتدایی ترین امور آموزش و پرورش تا بالاترین آن اشراف داشته 
باشد. همین موضوع در استان ها هم باید تعمیم داده شود. متاسفانه 
در دولت تدبیر و امید شاهد هستیم که با حمایت بعضی از آقایان 
یک فردی مدیر کل آموزش و پرورش شده که ضمن اینکه جوان 
متدین و خوبی است، ولی جایگاه و منزلت آموزش و پرورش قم 
را تنزل داده است. شاید کارهای خوبی کرده باشد که کرده، ولی 
حرف من چیز دیگری است. باید برای واگذاری مسئولیت ملاک و 
معیار باشد، باید مراحلی طی شود، ارتباط و جناح بازی و ... کشور 

را دچار مشکل کرده است.

اصلاح طلبان به عنوان حامیان اصلی دولت آقای روحانی 
در سراسر کشور و در استان قم تا حدی مورد بی مهری قرار 
گرفته اند. باتوجه به وعده هایی که آقای روحانی به مردم 

داده است، راهبرد دولت آینده چگونه باید باشد؟
دولت دوازدهم و شخص آقای دکتر روحانی اگر می خواهد موفق 
باشد، باید به رای و خواست مردم تن دهد. آقای روحانی در ایام 
انتخابات به مردم وعده داده که دولت آینده قوی تر، کارآمدتر و سینه 
سپرتر است، ولی متاسفانه به غیر از چند وزیری که از گذشته مانده، 
آنهایی که تغییر کرده اند، اگر ضعیف تر نباشد، همراه تر نیست. اگر 
دولت می خواهد مردم اقبال داشته باشند و در دوره های بعد صدای 
اصلاح طلبان زمین نخورد، باید مطالبات را جدی بگیرد. اگر دولت 
مدیران موفق و همسو با دولت را به کار نگیرد، به یقین مردم ناراضی 
خواهند شد و نارضایتی مردم مساوی است با ناامیدی آنان. مدیران 
غیر همسو با دولت چون رای مردم برای آنان اهمیتی ندارد و دل در 

گرو این دولت و اهداف آن ندارند، به ناامیدی مردم دامن می زنند.

ادامه همکاری و همراهی اصلاح طلبان با دولت آقای 
روحانی را چگونه ارزیابی می کنید، آیا امکان بروز اختلاف 

و جدای سفره اصلاح طلبان از دولت روحانی وجود دارد؟
اصلاح طلبان هیچ گاه به دنبال سهم خواهی از دولت نبوده اند. 
نگاه اصلاح طلبان یک گام به جلو است. بالاخره اینکه دولت آقای 
روحانی آمده و در حد توان فضای امنیتی کشور را تبدیل به یک 
فضای سیاسی کرده و روزنه های امیدی برای تنفس پیدا شده، 
دربین اصلاح طلبان رضایتی را ایجاد کرده است. هر چند ما نگران 
عدم تحقق وعده های رئیس جمهور به مردم هستیم. اگر بدعهدی 
از سوی دولت در تحقق وعده های انتخاباتی صورت بگیرد، مردم 
به مرور زمان درمی یابند که این بدعهدی اصلاح طلبان با مردم 
نبوده است، بلکه باعث و بانی این بدقولی ها احتمالا فضایی است 
که بر دولت سایه انداخته است. انتظار می رود دولت از مردم و 
وعده هایش به آنان فاصله نگیرد که شکستن پیمان با مردمی که 
با اعتماد به بزرگان پیمان را امضاء کردند، کار اخلاقی نیست. ما تا 
نقطه آخر خط که دولت همه عهدها را زیر پا نگذارد، برای نجات 
کشور و برون رفت از مشکلات داخلی و خارجی، با دولت همراه 
هستیم، ولی بزرگان اصلاحات برای منافع ملی و مصلحت مردم با 
هیچ کسی عقد اخوت نبسته اند، اگر منافع مردم در خطر بیفتد، به 

بقین مسائل و مشکلات را به مردم خواهند گفت.

جایگاه »امیرآبادی« مجلس نبوده است

عوام فریبی با اصلاح طلبی سازگار نیست

مسئولان ستاد انتخاباتی دکتر روحانی در قم دغدغه پُست ندارند

دولت به نظر ستاد انتخاباتی خودش اهمیت نمی دهد

جایگاه و منزلت آموزش و پرورش قم تنزل پیدا کرده است

8۰ درصد مدیران قم باید تغییر کنند






